
 

- 1 - 

ACTA DE LA SESSIÓ DEL PLE 
 
Identificació de la sessió 
Núm.: 13/2018 
Caràcter: extraordinària  
Data: 26 de novembre de 2018 
Horari: de 10.05 a 12.06 h 
Lloc: sala de plens de l’Ajuntament 
 
Assistents: 
 

President 

Antoni Noguera Ortega (MÉS per Palma) 
 
Regidors/res 

Joana María  Adrover Moyano (PSIB-PSOE) 
José Ignacio Aguiló Fuster (PP) 
María José  Bauzá Alonso (PP) 
Josep Lluís Bauzá Simó (C’s) 
José Javier Bonet Díaz (PP) 
Mercè Borràs Dalmau (MÉS per Palma)  
Lourdes Bosch Acarreta  (PP) 
Bartolomé Cañellas Cardona (C’s) 
Llorenç Carrió Crespí (MÉS per Palma) 
Patricia Conrado Quiroga (C’s) 
Margarita Durán Cladera  (PP) 
Eva Frade Bravo (PODEM PALMA) 
Joan  Ferrer Ripoll (PSIB-PSOE) 
Adrián García Campos (PSIB-PSOE) 
José Hila Vargas (PSIB-PSOE) 
Aurora Jhardi Massanet  (PODEM PALMA) 
Aligi Molina Suárez  (PODEM PALMA) 
Antonia Martín Perdiz  (PODEM PALMA) 
Susanna Moll Kammerich (PSIB-PSOE) 
Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE) 
Pedro Luís Ribas Dietrich (C’s) 
Antonia Roca Bellinfante  (PP)  
Rodrigo Andrés Romero  (PODEM PALMA) 
Guillermo Sánchez Cifre (PP) 
Neus Truyol Caimari (MÉS per Palma) 
 

Excusa la seva assistència: 

Álvaro Luís Gijón Carrasco (No adscrit) 
Helena Paquier Aguiló (MÉS per Palma) 
Fernando Rubio Aguiló  (PP) 
 

Cap del Departament de la Secretaria de la Junta de Govern: Esther Rotger Sureda 
Interventor: Juan Cañellas Vich 
Directora Financera- Tresorera: M Antonia Orell Vicens 
Secretari adjunt i secretari general del ple actal: Miquel Ballester Oliver 
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Punt únic. Aprovar inicialment el Projecte del pressupost general de 2019, les bases 
d’execució i la plantilla de personal 
 
Es proposa: 
 
PRIMER.- Aprovar el Projecte de Pressupost General, les Bases d’Execució i la plantilla 
de personal, per a l’exercici de 2019 que comprèn: 

 
a) El  propi de la Corporació amb un import de 417.251.000,00 €  anivellat en  el seu estat 
de despeses i ingressos. 

 
b) El de l’organisme autònom Patronat Municipal de l’Habitatge i de Rehabilitació Integral 
de Barris, amb un import de 3.184.599,33 €  anivellat en el seu estat de despeses i 
d’ingressos. 

 
c) El de l’organisme autònom Patronat Municipal de l’Esport, amb un import de  
17.618.123,70 €  anivellat  en el seu estat de despeses i ingressos. 

 
d) El de l’organisme autònom Patronat Municipal d’Escoles d’Infants, amb un import de 
7.615.140,00 € anivellat en el seu estat de despeses i d’ingressos. 

 
e) El de l’Organisme Autònom de l’Institut Municipal d’Innovació (IMI), per un import de  
8.517.708,69 € anivellat en el seu estat de despeses i ingressos. 

 
f) El de l’Organisme Autònom Agència de Desenvolupament Local “Palma Activa”  
6.990.855,85 € anivellat   en el seu estat de despeses i d’ingressos. 

 
g) L’estat de previsió de despeses i ingressos de l’Empresa Municipal d’Aigües i Clavegueram, 
SA (EMAYA),  que presenta un resultat de -5.451.648,98, actualitzat segons nou estat de 
previsió de l’Empresa. 

 
h) L’estat de previsió de despeses i ingressos de l’Empresa Municipal de Transports 
Urbans de Palma, SA (EMT-PALMA), que presenta un resultat de 511.940,00 €. 

 
i) L’Estat de previsió d’ ingressos i de despeses de l’Empresa Funerària Municipal, SA 
(EFMSA) que presenta un resultat de 848.665,75 €. 

  
j)  L’Estat de previsió d’ingressos i de despeses de la Societat Municipal d’Aparcaments de 
Palma (SMAP), que presenta un resultat de 4.011.268,74€. 

 
Els Pressuposts, els estats de previsió d’ingressos i despeses de les empreses que integren 
el Pressupost general resumits a nivell de capítols i d’àrea de despesa s’adjunten com 
annexos. 
 
SEGON.- Aprovar inicialment la plantilla de personal comprensiva de tots els llocs de 
treball reservats a funcionaris, personal laboral i personal eventual, que s’adjunta com 
annex, incloent rectificació de registre de personal. 
 
TERCER.- Exposar al públic el Pressupost General per a 2019, les Bases d’Execució, que 
s’ajunten com annex,  i la plantilla de personal, aprovats, durant un termini de 15 dies, 
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mitjançant anuncis en el Butlletí Oficial de la Comunitat Autònoma i Tauler d’Anuncis de 
l’Ajuntament, a efecte de presentació de reclamacions pels interessats. 
 
QUART.- Considerar elevats a definitius els Pressuposts Generals per a 2019 en el cas de 
que no es presenti cap al·legació. 
 
CINQUÈ.- Remetre còpia dels Pressuposts Generals per a 2019 a l’Administració de l’Estat 
i a la Comunitat Autònoma a efectes de tutela administrativa. 
Tot i amb això, la Corporació acordarà el que estimi pertinent. 
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INTERVENCIONS ENTITATS CIUTADANES  
 
- Associació de Veïnats Es Raval de Santa Catalina (G-57301814) 
(Pere Felip Buades) 
 
- Unió d’Associacions de Mallorca (G-57472045) 
(Francisco Fernández Ochoa) 
 
Sr. Felip Buades, representant de l’Associació de Veïnats Es Raval de Santa Catalina: 
 
“Molt Honorable Sr. Batle, senyores i senyors regidors. L’associació de veïnats Es Raval de Santa 
Catalina, referent a aquest importantíssim tema del pressupost exposa lo següent: per començar la 
nostra entitat amb fermesa, sol·licita una esmena a la totalitat a aquests incoherents, apocalíptics, 
atziacs i dictatorials pressuposts de 2019. Basta dir que el Pacte d’esquerres, bé això d’esquerres és un 
dir, contra tota lògica, ha rebutjat totes les esmenes presentades pels grups de l’oposició. I tampoc ha 
comptat així com Déu mana, amb les entitats ciutadanes. Aquest nefast tripartit, tan sols ha aprovat 
algunes de les esmenes tècniques realitzades per funcionaris municipals. Vergonya cavallers, vergonya. 
Vostès han fet aquests inacceptables pressuposts, políticament xerrant, a l’estil de la Santa Inquisició, 
repeteixo, vostès han fet aquests inacceptables pressuposts, políticament xerrant, a l’estil de la Santa 
Inquisició. Aquests desbaratats pressuposts, en el nostre criteri, van en detriment de Palma i de les 
palmesanes i palmesans. Si aquests demencials pressuposts, pensem, duran a la nostra estimada Palma, 
políticament, camí de Son Triló. Són uns pressuposts que s’han fet sense to ni so, amb un totalitarisme 
que clama el cel. L’actual Equip de Govern de Cort, ha demostrat i ho direm sense acritud i de forma 
desenfadada, sobretot per respecte en el Sr. Batle, que ens mereix molt de respecte, que és inepte i 
incompetent. No està, no hi ha més cera que la que crema, per elaborar uns pressuposts dignes, 
pluralistes i amb perspectives de futur. Són uns pressuposts que signifiquen una galtadeta en els 
interessos de la ciutadania. No tenen ni peus ni cap, i els considerem antidemocràtics al 100%. Per altra 
part, aquest inacceptable projecte de pressuposts per 2019, no millora cap servei a Palma, ni en crea de 
nous. I també es perd de nou l’oportunitat de baixar els imposts en els ciutadans. A més, en aquests 
catastròfics pressuposts, se contempla una baixada d’un 34% en inversions, lo que empitjorarà 
notablement l’estat de deixadesa a la que s’ha sotmès a les barriades en aquesta legislatura. També 
hem de denunciar que l’Equip de Govern hagi acalat el cap amb els fons de capitalitat, cedint davant el 
seu germà major, que és el Govern Balear, que és del mateix color polític. També critiquem que a l’àrea 
de Seguretat Ciutadana, s’hagi disminuït 250.000 euros la partida destinada a nous vehicles. I tampoc hi 
ha que oblidar el gran fracàs dels pressuposts participatius, ja que la partida corresponent a aquest 
concepte, ha desaparegut del projecte de pressuposts pel 2019, lo que considerem evidència una 
espècie de presa de pèl a les entitats veïnals. Evidentment són els pressuposts, no són els pressuposts 
que es mereixen els ciutadans i ciutadanes de Palma. A més, clar està, de fermar les mans al futur 
Govern municipal, que surti després de les pròximes eleccions. I matisarem que el pròxim any, les 
comptes presentades pel tripartit, contemplen zero milions en neteja, parcs i jardins, i en les barriades. 
Tampoc es contemplen més escoletes municipals, ni tampoc es rebaixen imposts ni taxes. Per acabar, en 
conseqüència, sol·licitem l’esmena a la totalitat al funest projecte de pressuposts, i que es faci esborrany 
i compta nova en la participació vertadera de l’oposició i del moviment ciutadà que és el pulmó de 
Palma. Res més i moltes gràcies.” 
 
Sr. Fernández Ochoa, representant de la Unió d’Associacions de Mallorca: 
 
“Señoras y Señores Concejales, la Unión de Asociaciones de Mallorca, interviniendo en este 
importantísimo punto de los presupuestos, recuerda que presupuestar es prevenir y sobretodo confiar 
en la previsión en que lo que aquí se diga se vaya a hacer. Conscientes de esta importancia, la que tiene, 
el ser prevenidos, los palmesanos necesitamos saber si los presupuestos que hoy inician su trámite de 
aprobación van a responder realmente a sus necesidades y, sobre todo, si los ingresos que obtendrá el 
Ayuntamiento en 2019 van a ser suficientes respecto de los gastos presupuestados, en definitiva, si hay 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

81
22

7_
01

_0
1.

 S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
27

/1
2/

20
18

 i 
ho

ra
 1

0:
14

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 D

E
C

00
21

F
6A

F
C

6B
B

1E
D

98
2B

6F
9A

7E
03

F
47

00
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 7 - 

equilibrio. Pues bien, nos gustaría confiar, poder responder afirmativamente a estas preguntas, sería lo 
normal; pero mucho nos tememos que ese realismo decae en cuanto nos damos cuenta de que hay 
elecciones en mayo de 2019. Su previsión, afectará al gobierno que salga de las urnas, lo condicionará, 
por lo tanto estos presupuestos municipales de 2019 son una poderosa herramienta ahora mismo, para 
no hacer nada en lo que queda de legislatura e impedir que lo haga el próximo equipo de gobierno en lo 
que le reste del año. Lo que se suele decir, actúan Uds. como el perro del hortelano, que ni come ni deja 
comer, por supuesto que cubrirán las apariencias, los gastos corrientes, se pagarán las nóminas 
públicas; pero son unos presupuestos que no generarán riqueza para el municipio, ni paliarán las 
necesidades más urgentes, como la depuradora nueva para Bahía de Palma, que no estará en servicio 
antes de la próxima temporada turística a juzgar por los hechos. Son unos presupuestos por lo tanto, 
que no traen consigo ninguna esperanza de que nada cambie, más bien que todo siga igual, por lo tanto 
son insuficientes, no responden a la expectativa ciudadana, que todos teníamos depositada en su 
gobierno. Y en consecuencia, tenemos que hablar de su impugnación. Que los presupuestos de 2019 
sean impugnados en su totalidad es lo que merece el equipo de Gobierno saliente, sobre todo porque 
hacen que las Asociaciones Ciudadanas nos sintamos señores, inútiles, primero porque es inútil 
impugnar un procedimiento que ya viene acordado entre Uds. En el que no dejan participar a la 
oposición, y en el que no escuchan al movimiento ciudadano. Y además porque lo acuerdan en sus 
mínimos sin contar siquiera con nuestra opinión. Además porque los ingresos, generados a costa de 
subir impuestos, siguen siendo insuficientes cuando Uds. anuncian por ejemplo autobuses gratis para 
todos los menores de edad. Uds. recaudan más impuestos para no mantener el servicio público y 
además lo regalan sin hacer ningún tipo de estudio previo, de viabilidad. Claro que los menores y 
estudiantes se merecen que sea gratis, pero estudiando que líneas y en que trayectos, previniendo 
reducciones, no ofreciendo medidas que sirvan al populismo, al electoralismo y a dar pábulo a un 
ayuntamiento que solamente se prepara por la proximidad que tienen las próximas elecciones 
municipales. Decimos que ustedes no aprueban presupuestos, sino solo su apariencia, porque cuando 
hay que pagar las partidas presupuestadas, siempre emergen necesidades no contempladas, gastos no 
prevenidos que hacen que el presupuesto resulte insuficiente y esto sucede así año tras año. Lo 
constatamos porque siempre lo hemos podido recordar. Por ejemplo, la partida destinada el año pasado 
a derribar el monolito de Sa Feixina, y que afortunadamente este año no va a ser incluido en los 
presupuestos. Es un buen ejemplo de lo que decimos, porque ya no aparece en el nuevo presupuesto, 
señal de que las arcas públicas no dan para contentar a su electorado. Los presupuestos de 2019 ya no 
tienen ideología parece ser, ya quisiéramos que fuera así. Los presupuestos de 2019 nos tememos que 
van a ser traducidos en subvenciones a los acólitos, a los afines, y lo que es peor, que siguen vacías las 
arcas para todo aquello que no sirva hacer su política. No a las prioridades del servicio público. Señoras 
y señores del Gobierno local, sus prioridades como políticos no coinciden con las de los palmesanos. Por 
lo tanto si el control presupuestario no se puede ejercer una vez que se demuestra con el paso del 
ejercicio, que los gastos han superado con creces a los ingresos previstos, entonces vista esta 
experiencia que se repite como decimos año tras año, y teniendo en cuenta que no hay ningún dato 
económico que indique que esta tendencia no puede hacer otra cosa este año 2019, más que agravarse, 
en este año electoral, en realidad estamos ante unos presupuestos que ya de entrada pueden ser y 
merecen ser impugnados. Ahora bien, cuando esta impugnación se refiere a la totalidad, eso sí que es 
grave. A su anulación total, porque hay un desfase que no se puede justificar. De esta manera ¿cómo 
quieren ustedes que los palmesanos, que los ciudadanos confiemos en su gestión? Han sido suficientes, 
les preguntamos, las partidas municipales en 2018, para cubrir las necesidades sociales del municipio de 
Palma. La respuesta en contundente. No. Palma tiene carencias de todo tipo que no están cubiertas 
desde hace seis años, seis. Por lo tanto, los presupuestos no ponen fin a una degradación que comenzó 
con una crisis sin precedentes, que vació las arcas públicas, y que también ha afectado al sector público 
como nunca. ¿Han sido suficientes las partidas municipales de 2018 para cubrir las necesidades de 
seguridad del municipio de Palma? No. ¿De Cultura? No. ¿Cómo quieren entonces que cubran las de 
2019? No se ha generado empleo para la juventud, ni tampoco se ha hecho que se trabaje, o no se ha 
trabajado por los desempleados de larga duración. ¿Son los presupuestos de 2019 ejemplares para 
incentivar la productividad del municipio? ¿Son al menos sociales? La respuesta vuelve a ser otra vez 
contundente. No. Lo que observamos es todo lo contrario, que al ayuntamiento ya le va bien 
contratando” 
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Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Vagi acabant.” 
 
Sr. Fernández Ochoa, representant de la Unió d’Associacions de Mallorca: 
 
“Al menor coste. Ahora mismo termino Sr. Alcalde. Y ese menor coste lo veremos en el próximo Pleno, 
se reduce en contrataciones de servicios, como el de la grúa municipal, que prescinden de la 
experiencia. Les da igual la calidad del servicio. Mientras que al ayuntamiento algunos servicios le salgan 
más baratos, ese sobrecoste lo estamos pagando los ciudadanos. Por lo tanto, no vamos hacia delante, 
no son unos presupuestos del futuro, ni siquiera abren ese camino, vamos hacia atrás. Entonces ¿qué 
sucede? ¿A qué se dedica en realidad el presupuesto? ¿A retroceder? Cuando podríamos decir que los 
presupuestos del Ayuntamiento de Palma sirven de verdad a algo más que no sea mantener los gastos 
básicos de mantenimiento de las estructuras del ayuntamiento. Ustedes dirán que son los mejores 
presupuestos de los últimos años, y con eso contemplamos los imprevistos, pero nosotros les decimos 
como ciudadanos, después de una legislatura compartida, que son los peores presupuestos que ha 
soportado este Consistorio en todos los años de la democracia, peores incluso que los de 2014, son los 
más precarios porque no son una previsión, son una liquidación de gastos mínimos, y por este motivo 
deberían ser impugnados en su totalidad. Muchísimas gracias.” 

 
Esmena a la totalitat del Grup Municipal C’s 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Muchas gracias. Y bueno, después de estas intervenciones, es bueno recordar que este es el cuarto 
presupuesto, que estamos en el ecuador de un proyecto de Gobierno, nos quedan cuatro años más, y es 
un momento para recordar de donde venimos y porque estamos donde estamos. No hay que olvidar 
que hace cuatro años y hace poco un compañero y amigo lo recordaba, ya nos hemos olvidado, la 
sociedad estaba en estado de shock. Había niños que pasaban hambre, había recortes en deporte, y 
querían cerrar piscinas. Querían cerrar la piscina de San Jordi. La reforma laboral tenía, provocaba 
trabajadores pobres. Y había una reforma en educación y una falta de inversión en educación, que 
había, ni siquiera pintaban los colegios. Y es por eso que es importante recordar que llegamos con una 
evolución desde el menor gasto social en el peor momento de crisis, a una evolución, al mayor gasto 
social que se ha tenido nunca en este ayuntamiento. Menos cuanto más se necesitaba. Y además ahora 
saldrá el Partido Popular como siempre salen, con las medidas económicas urgentes. Este es el gasto 
que tenía el Partido Popular en medidas económicas urgentes, cuando presupuestaban cuatro millones 
y no los gastaba. En esta legislatura hemos gastado un 57% más en gasto social, por eso se nota en las 
colas y en los servicios. 5,2 millones de euros más en ayudas económicas urgentes. Y en política fiscal no 
ha sido menos. 2012, el peor momento de la crisis, subidas del IBI próximas al 20% en este Consistorio. 
A parte de las políticas estatales de subidas de IBI y otros impuestos especiales, y hasta algunos 
impuestos que ya se han derogado. En cambio por nuestra parte, y está reflejado en este presupuesto 
de ingresos, hemos conseguido una progresividad real del IBI por ejemplo, como uno de los ejemplos. 
De un 5% de diferencia entre los inmuebles generales y normales y los de gran valor, a un 25% de 
diferencia. Eso congelando los impuestos y manteniendo un mayor impuesto para los inmuebles de más 
valor. Y además también en los ingresos se reflejan las mejoras en el pago a la carta, mejora en 
bonificación de familias numerosas, y los plazos para solicitarlo. Mejora para solicitar bonificaciones y 
fraccionamientos de tasa de residuos urbanos. Medidas en vehículos contaminantes en impuesto de 
tracción mecánica, y muchas otras más. Todo esto se refleja como digo en el presupuesto de ingresos. 
Pero también venimos de una política liberal nefasta, con efectos que vivimos todavía hoy. Déficit del 
Estado, deuda privada pasada de bancos a públicos. Nivel de deuda, tanto en el Estado como en el 
ayuntamiento, que han pasado en el Estado del 70 al 100% del Producto Interior Bruto. Y no hay que 
olvidar de aquellos cincuenta y pico mil millones de euros de rescate a la banca, que son, que no vamos 
a recuperar, y que son equivalentes a lo que hoy se viene llamando la hucha de las pensiones. En cambio 
en el Ayuntamiento de Palma podemos ver otro gráfico muy significativo de la deuda, de los 200 
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millones de euros de deuda que nos hizo el Partido Popular, y de la amortización que hemos conseguido 
hacer nosotros. Una deuda que es muy triste pero que es una deuda que lleva asociado un Plan de 
ajuste, que empezó en 2012 y que acabará en 2022, si todo va bien. Que condiciona la capacidad de 
gasto y la actuación del Consistorio, y esto lo saben muy bien. Y es muy triste hablar de herencia a estas 
alturas de legislatura. Por esta actuación los ciudadanos van a tener, es muy triste y es efectivo, es el 
condicionante que nos han dejado. 10 años de restricciones nos han dejado, si le parece poco. Por eso 
ya hemos amortizado un 50% de esa deuda, y hemos especificado que sea esa deuda la que hagamos 
para que el Plan de ajuste que ustedes nos dejaron aquí colgado, sea más corto. Con esto, la deuda del 
Ayuntamiento, por primera vez en 10 años va a bajar de los 200 millones de euros, y eso que 
empezamos con 70 millones por sentencias. Y más triste todavía, y es condicionante también de los 
presupuestos, es que después de amortizar 70 millones de euros, gracias a su regla de gasto, y gracias al 
Plan de ajuste, no podemos hacer una deuda de cinco, de diez millones para hacer los proyectos de 
inversión que han quedado pendiente. Y eso es lo más triste. Cuando un presupuesto saneado con una 
capacidad de endeudamiento superior a los 20 millones, no nos dejan ni hacer unas pequeñas 
inversiones, que serían totalmente justas y necesarias. Pero aún así, con todas estas restricciones, con 
esta herencia real, que será igual la herencia la siguiente legislatura, hemos conseguido tener una 
cobertura y dotación de más de 200 puestos de trabajo en la legislatura. Puesta en marcha de procesos 
de selección, y de concursos de traslado. Además del compromiso que hemos mantenido de llegar al 
100% de la carrera profesional. Como otro ejemplo, en el área de Hacienda por ejemplo hemos pasado 
de 800.000 euros de publicidad que tenían ustedes en los peores años, en esos que decían que no 
tenían dinero, 800.000 euros, cuando no había dinero para hacer nada, a 400.000 que hemos pasado en 
este ejercicio, la mitad. Y eso es cuando ustedes quieren o cuando no quieren hacer algo, y aquí es 
donde se nota. También crece el gasto social, y el gasto cultural en este presupuesto. Se incrementan los 
programas de PalmaActiva. Que esta por ejemplo ha sido una de las más visibles diferencias de gestión, 
respecto a la pasada legislatura. De inmovilismo y pérdida de recursos, cuando más se necesitaban, a 
más acción y programas activos de empleo en la legislatura. En Gobierno Interior por ejemplo, se hacen, 
hacen efectivo ahorros de los productos de la renovación tecnológica, de iluminación Led y telegestión, 
y también se refleja en el presupuesto. Urbanismo se refuerza con personal y se mejoran las ayudas en 
vivienda digna. En Educación, Educación crece y se mantienen, incrementan grandes servicios, como el 
mantenimiento de escuelas, que se incrementa la parte de jardines, como el servicio de limpieza de 
escuelas, que se incrementa, o como Palma Educa que también incrementa. Y se mantienen otros 
servicios como el servicio de educación a adultos. Infraestructuras, hay un crecimiento, con un refuerzo 
de personal, con incremento de contratos de mantenimiento de vías públicas, de mantenimiento de 
barrios, que se dobla, crece más de un 50%. Con incremento de los servicios de alumbrado. Y por fin en 
esta área, se termina con los servicios recortados que nos dejaron en esta legislatura, y que hemos 
tenido que ir esperando a que vayan venciendo, para poder ponerlos al nivel de servicio que requiere 
esta ciudad. Sanidad, Seguridad Ciudadana, con gran esfuerzo y gran pelea por parte de Angélica Pastor, 
que ha sido dura en su negociación y en su defensa de los derechos a su equipo de trabajadores, hay un 
incremento de 3,3 millones de euros, con la salida de oferta pública de empleo, y con mantenimiento 
del acuerdo de Bomberos. En Ecología, hay una reducción, ya sé que a usted no le parece serio esto, 
pero es muy serio, no importa que hagan esas carantoñas. En Ecología hay una bajada de 2,8 millones, 
por la buena gestión, por la adecuación del pago al TIRME, gracias a la inversión que se ha hecho, y el 
gran éxito de todas las campañas de reciclaje actuales, de reciclaje del centro de recogida móvil, y de la 
puesta recientemente en marcha, de recogida de la fracción biológica, de residuos bio que va a permitir 
ese ahorro en gasto, pago a TIRME, si bien el gasto en inversión ha sido muchísimo más grande. En 
Movilidad hay una mejora de servicios de señalización horizontal y vertical, más de un 60%, y mejora en 
el servicio de señalización e instalaciones semafóricas. Otros dos contratos recortados en la pasada 
legislatura, que no llegaban ni a mínimos, y que por fin conseguimos poner a los niveles que la ciudad 
necesita. Habrá inversiones en carriles bici y estaciones de bici Palma. Y recoge la internalización o 
municipalización, aunque a ustedes les moleste, del servicio del ORA. Y dejaremos de tener beneficios 
millonarios a empresas externas, para mantenerlos al SMAP, una de las empresas que más lo necesitan. 
Y en Igualdad también se incrementa con una mejora de servicios diversos, como el servicio de atención 
integral y servicio espacio jóvenes, y servicio de información Palma Jove. Esto como un pequeño 
resumen de algunas de las actuaciones que he querido remarcar, porque están más que habladas y más 
que reconocidas. Y por eso, con todos los condicionantes que tiene este presupuesto y que conocen, 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

81
22

7_
01

_0
1.

 S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
27

/1
2/

20
18

 i 
ho

ra
 1

0:
14

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 D

E
C

00
21

F
6A

F
C

6B
B

1E
D

98
2B

6F
9A

7E
03

F
47

00
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 10 - 

aunque vayan a rebatir y vayan a negar, conocen que existen, porque ustedes los han impuesto. Aún así 
consolidamos un buen presupuesto después de estos cuatro años, como he dicho, en el ecuador de 
nuestro ejercicio, y pasamos ya de lo que veníamos a salvar las personas, y al estado de shock de la 
sociedad. Que tenemos poca memoria y no podemos olvidarnos en que situación estábamos, a unos 
presupuestos que empiezan ya a la transformación de la ciudad que nos merecemos. Y por eso quiero 
pedir el voto favorable para este proyecto de presupuestos 2019. Muchas gracias.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Sr. García, ja ens ha renyat, ha començat la seva intervenció, ja ens ha renyat. Ja ens 
ha dit que no li pareixia que ens prenguéssim en serio això. Jo li dic que sí que ens prenem en serio això, 
i que vostè ens torni anar amb el tema de l’herència rebuda, jo no sé, no sé que vol que li digui, és que 
va a fer el quart pressupost, i vostè ens va amb l’herència. No ho sé, no ho sé, no sé que vol que li digui. I 
amb aquest projecte que té, ja li dic que molt optimista, perquè si diu que ha arribat a la meitat de lo 
que és el seu projecte, se li haurà quedat en la meitat. Això ja ho pot tenir per clar, perquè tot lo que 
hagin vist els ciutadans, i tot lo el que li exposen aquí les persones que venen i les entitats ciutadanes, 
no pareix esser que vostè vagi a executar la segona part d’aquest projecte que té. Bé, no se’n recorda 
vostè del IBI fins a les vivendes de 60.000 euros de l’any 2016, que va esser quan vostès ho varen pujar. 
Home, és que s’ha oblidat d’això. També formava part del seu projecte. No estaia dins el seu projecte 
això? Clar. Llavors ens ha parlat de tots els objectius nacionals. Miri, jo encantat de la vida li digui vostè 
en el Sr. Sánchez que vingui, o que vingui el Sr. Rajoy i en parlarem d’aquest tema. Jo crec que havíem 
de parlar bé de lo que és aquest tema de l’Ajuntament de Palma. No ens ha parlat del Pla d’ajustament, 
aquest endeutament que es va aplaçar durant els tres anys. I ara el que vingui també s’ho trobarà. 200 
llocs dins l’administració, miri, si hi ha una cosa que se queixen els ciutadans, és que aquest ajuntament 
ha arribat a no esser capaç de respondre a les demandes que duen els ciutadans quan van a les seves 
finestretes. Ha arribat en aquest punt. I aquest havia d’esser una de les prioritats, i me consta que s’hi 
ha fet feina, però aquesta havia d’esser una de les prioritats. La nostra prioritat dins l’ajuntament és 
reforçar el servei que donem en els contribuents, en els que ens paguen els imposts. I aquí no s’ha 
arribat a fer, no s’ha arribat a fer amb la intensitat que pensem que havien de venir. Vostès ens parlen 
de l’estabilitat pressupostària. I també de la regla de la despesa. Bé, vostès haguessin pogut anar a la 
Comunitat Autònoma, perquè vostès sap tant bé com nosaltres, que les transferències que fan altres 
administracions, fins i tot els altres fons no actuen damunt la regla de despesa. Hagués pogut fer 
inversions, però és que resulta que ve el Sr. Batle, i ens conta, que bé, hem rebut 38 milions de 
capitalitat en 4 anys, que bé. Si haguéssim rebut els 120 que ens pertoquen per la Llei de capitalitat, avui 
estaríem parlant d’haver fet més inversions damunt aquest tema. I vostè no parlaria de no tenir doblers 
per poder fer les inversions. Ni de reduir les inversions un 34,25%, que és lo que ens trobem. Què 
succeeix? Que la Comunitat Autònoma, amb un pressupost de 1.428 milions més, resulta que no té 
doblers per donar-nos els 30 milions de capitalitat. I això no ho han resolt vostès. No tan sols no ho han 
resolt, sinó que ens trobem aquí que això pareix l’anunci de la loteria. Cada dia els despertadors ens 
posen el mateix dia i la mateixa hora, i sempre estam igual, és el dia de la marmota. Avui no sabem, no 
tenim clar, no ho tenim en paper, lo que vostès volen fer amb les inversions amb els temes de 
capitalitat. No ho tenim clar. No ho tenim clar, perquè cada any aprovem el pressupost amb les 
inversions que vostès ens posen, per després entrar un altre bateria de doblers, i un altre de projectes, 
sense que es puguin discutir dins el Ple de l’ajuntament. I miri que vostè se va comprometre el primer 
any, el segon any, el tercer any, i estem a les mateixes. Arribem ara i estam exactament igual, per això li 
dic, l’anunci de la loteria jo sé cert que varen venir aquí a vostè com actuava quan feia els pressuposts, 
perquè cada any ens fa lo mateix, ens toca la mateixa hora, i el mateix dia. Què passa? Han mogut tots 
els fons. Clar, han mogut tots els fons, perquè saben que tenen unes línees de crèdit pel tema de les 
sentències, això també ho saben, redueixen el fons de contingència. Tots aquests temes els tenen en 
marxa, però què succeeix quan li estam parlant del tema d’inversions? Miri, vostès tenen en el Pla de 
l’estratègia el desenvolupament urbà el EDUSI, en el Pla de Ponent, resulta que hi ha 25.420.000. El 
import subvencionable són 12 milions. Què han invertit vostès? El primer any 30.000 euros. El segon any 
en el mes d’abril, zero, zero. I això són inversions, perquè no les duen? Perquè no les han fetes? Què 
esperen que ens passi el termini i haguem de tornar o no cobrem ni un Fondo Feder damunt aquest 
tema, quan nosaltres podríem desenvolupar moltes d’aquestes coses. Aquest sí que és un tema 
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d’inversions. I els temes d’inversions no entren dins aquest capítol tant de retalls que vostè vol exposar 
aquí. Què passa amb l’execució dels pressuposts participatius que s’han donat? Resulta que enguany ha 
desaparegut la partida, vostè ens diu que se manté. On és la partida? La partida ja no està a pressuposts 
participatius. Li digui a la Sra. Frade que està encantada de la vida amb el milió i mig que li ha llevat del 
seu pressupost, i que no podrà dur a terme. Però és més, li diré, miri de l’any 2016 hi ha dos projectes 
finalitzats, quatre estan pendents per poder executar l’any 2020. De 2017 n’hi ha un de finalitzat. I en 
tenen 17 de pendents, 6 per l’any 2020, 1 pel 2021. Vostè és que ja és merament optimista, perquè ja 
se’n va a executar lo del tema dels fons de capitalitat ja no se’n anirà 4 anys més enllà. Se’n vol anar ja 
més enfora. Encara n’hi queden també del 2017 dos per executar el 2019, i 4 el 2018 que ja veurem que 
com acabarà això. Del tema del 2018, no n’han finalitzat ni un, i estan pressupostats per l’any qui ve 13, 
pel 2020 sis i pel 2021 un. Aquest és el tema. Aquest és el tema de tota l’execució de les inversions dels 
pressupostos i de tot lo que han anat fent. Els ho diguin, perquè quan vostès donen aquesta 
disponibilitat, també han de posar els mitjans per poder-ho dur a terme. Saps que va de bé després 
donar la culpa a uns i donar la culpa en els altres. Nosaltres hi varem entrar dins aquest projecte de 
pressuposts participatius, vostè se veu que ara a darrera hora se’n penedeixen més. I ara deixen aquest 
tema, que a nosaltres ens pareixia important, perquè hi participaven els ciutadans, perquè se donava 
transparència en la gestió, perquè s’obria lo que eren els fons del propi ajuntament, en el conjunt de la 
ciutadania, vostès ara ho lleven d’enmig com a partida pressupostària. Sí, sí. Clar, vostè diu que no però 
els doblerets no apareixen en els pressuposts. Hem de creure a vostè com els tractes que fan vostès a 
Gibraltar. No, no, hi ha bona intenció, ens ho han promès, ens ho ha promès. El Sr. García ens ha promès 
que tindrem un milió i mig en pressuposts participatius. Ja estam. Jo, vamos jo me fio de vostè eh, jo me 
fio de vostè, i sinó li recordaré. Jo espero estar aquí per poder-li recordar, i que vostè també hi sigui, 
però aquí on estic assegut jo, si pot esser, aquí assegut on estic jo. Ha de veure que de tots aquests 
temes que han fet vostès, llavors es troben amb la remodelació. Què passarà aquí quan entri el nou 
Govern? Què passarà? Pues miri que se trobarà amb una Policia Local envellida, amb uns Bombers 
envellits. No haurem començat, des del minut 1 a remoure el tema de plantilles, a treure tot això que 
ens havien i que havia quedat, perquè era una prioritat. Ens podem trobar sense plantilles per poder dur 
endavant el servei, i vostès encara no en parlen d’això, pareix com si no hagués de succeir. Vostès just 
parlen en el final d’un número. Però un número dur tota aquesta gent que està aquí, dur els veïnats que 
reclamen i demanen els serveis. Dur els veïnats que demanen un pla d’inversions, que facin des 
d’Infraestructures, per no pegar per enterra, quan van per les aceres. I això no succeeix, no succeeix 
perquè no n’hi ha hagut, no n’hi ha hagut. A darrera hora ens hem passat 4 anys veient com l’estiu ens 
aturaven General Riera i ens posaven asfalt, i d’aquí no hem passat. I ara a darrera hora, comencem a 
posar vernís pertot. Però això no és un pla d’infraestructures. El pla d’infraestructures és un pla que se 
dur any rere any, any que apareix en el pressupost, i any que s’executa, que és lo que demana el conjunt 
de la ciutadania. No li demanaven res més, no li demanaven grans números, li demanaven sortir en el 
carrer i trobar un carrer en condicions perquè fos una continuació de ca seva, i vostès no han estat 
capaços de fer-ho. I vostè amb aquests pressuposts, tampoc ho farà enguany. Sortosament aquest 
pressupost se’ns aturarà, se’ns aturarà que vostè el gestioni en el mes de maig. Però aquest és el tema, 
vostè ens augura i ens assegura que ens farà una segona part. No ens la faci la segona part, no ens la 
faci, ens faci el favor de no fer la segona part. No, no, no ho facin més, no ho facin més perquè ens fa 
falta això. Ens fa falta remodelar la Policia, ens fa falta remodelar els Bombers, ens fa falta tenir un Pla 
d’Infraestructures, ens fa falta aprovar un Pla General en aquesta ciutat, que és un vertader desastre 
urbanístic. I vostès continuen igual, parlant de no sé que, d’herències, parlen vostès, venen aquí a parlar 
d’herències, després de 4 anys venen a parlar d’herències. Per favor, per favor. Jo crec que la ciutadania 
se mereix un respecte damunt aquest tema. I un respecte i un reflex dins el pressupost. I això és lo que 
vostès no han estat capaços de fer, reflexar la realitat, que els dur als ciutadans a portes de 
l’ajuntament, cada vegada que venien en el Ple, i després donar-li aquí, posar negre damunt blanc, 
perquè els ciutadans se vessen satisfets amb les seves demandes. Vostès no ho han fet, i continuaran 
amb les mateixes, continuaran amb les mateixes. Ara ens contestarà tot lo que ens hagi de contestar. 
Això després de renyar-nos clar, ens renyarà ara una estoneta i ens dirà altres coses. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Aguiló Fuster (PP): 
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“Gracias Sr. Alcalde, Sr. Concejal. Cuarto presupuesto, tercer Pacto de Progrés y tercer fracaso del Pacte 
de Progrés. Esto es lo que refleja este presupuesto. Es un auténtico fracaso, por eso tiene que echar 
mano a la herencia ahora, y no antes. Porque la verdad es que si miramos cual ha sido el entorno 
económico de estos años, es un entorno de bonanza, es un entorno en donde los ingresos han crecido, 
por distintos conceptos. Han crecido los ingresos tributarios, han crecido porque los tipos de interés han 
disminuido, y por lo tanto los gastos financieros se han reducido. Y además, han tenido la ocasión de 
aplazar amortizaciones acogiéndose a los diferentes planes de Montoro, que usted denosta tanto. De 
manera que la situación era ideal, ideal para hacer de Palma un auténtico motor del crecimiento de toda 
la comunidad. Y ustedes lo han desperdiciado. Y lo han desperdiciado porque han tenido una máxima, el 
asalto al cielo, y además eso lo dijeron, vamos asaltar al cielo. Y eso ¿en qué se ha convertido? El asalto 
al cielo que han hecho ustedes. Pues en un reparto de prepuesto entre los distintos grupos, en función 
del peso que han considerado que tiene que tener cada uno de ellos. Y de esta manera, se han visto 
absolutamente incapaces de gestionarlo. Y la prueba es, no el repaso que ha hecho ahora el Sr. Bauzá, 
que también, sobre las inversiones que ustedes de alguna manera han pintado sobre el papel, sino de 
los innumerables anuncios que ha hecho el Alcalde, que han hecho los dos Alcaldes, sobre posibles 
remodelaciones de la ciudad, sobre posibles cambios. Y ni uno se ha llevado, ni uno. Si algo se echa de 
menos, cuando uno recibe el presupuesto, es una cierta coherencia, incluso en la entrega de los 
papeles, y eso tampoco ha pasado. El año pasado, ya advertimos de que el Interventor, nos decía en el 
informe que nos entregaron con el presupuesto. El año pasado todavía lo entregaban conjuntamente, 
que no se cumpliría o que había dificultades para calcular la regla de gasto, y dificultades para calcular la 
estabilidad presupuestaria. Este año, nada de nada, ha llegado una semana después. Y esa semana 
después nos dice, es que no sabemos si en el 2018 cumpliremos la regla de gasto. Mira que era fácil eh, 
con ese ambiente de bonanza económica. Mira que era fácil. Pues nos dicen que no sabemos si lo 
cumpliremos, y que estos presupuestos no generan la información suficiente, para saber si esa regla se 
va a cumplir en el próximo ejercicio. Pero sí que nos advierte, sí que nos advierte de varias cosas, en ese 
ambiente de bonanza, en ese ambiente de que todavía las cosas van a más. Es que mejor no lo podían 
tener, y sin embargo todo tirado por la borda. Porque nos advierte de que Emaya vuelve a necesitar un 
plan de saneamiento, Emaya vuelve a necesitar un plan de saneamiento, ahora, la principal empresa del 
ayuntamiento. Nos advierte que el capítulo I es insuficiente, que no se contempla la seguridad social del 
mes de diciembre. Es increíble, es que esto no tiene nombre. Nos advierte de que las plazas de 
funcionarios para hacer el control de toda la gestión del ayuntamiento, no figuran, no están. Nos 
advierte de que el EDUSI puede ser un gran fracaso, porque efectivamente como ha dicho el Sr. Bauzá, 
hay tres millones del primer año, y desde entonces ni me acuerdo. ¿Qué ocurrirá que el año que viene 
hay que poner catorce? ¿Serán ustedes en su segunda parte que pondrán los catorce millones? ¿O los 
doce millones que faltan? O la cantidad que falta hasta, 12.400.000, hasta el total. Es que, todo es 
dejarlo para después, todo es nada, hemos asaltado al cielo y ya está, y entonces ancha es Castilla. 
Tenemos un presupuesto, tenemos un presupuesto en que no se mejora la calidad de ninguno de los 
servicios, ninguno. Ya es el cuarto presupuesto, y en ninguno se ve una mejora de los estándares de los 
servicios públicos. No tenemos resuelto ninguno de los problemas que se nos planteaban en cada una 
de las distintas, de los distintos departamentos. Hemos hecho, o han hecho ustedes más de lo mismo, 
han continuado con la inercia de siempre. Eso sí, dando pues una mayor importancia a todo lo que sea 
la estructura. Nos lo gastamos todo en estructura y por lo tanto no podemos hacer lo que deberíamos 
haber hecho, para continuar con una ciudad que sigue siendo el motor, que podría seguir siendo el 
motor de la actividad económica. Y eso requería la inversión percápita, que se mantuviese y creciese la 
inversión percápita, en función de ese incremento de ingresos, y en función de ese incremento de 
posibilidades, porque eso es lo que nos va a hacer que nuestra ciudad, pudiese ser una ciudad moderna, 
una ciudad amable, una ciudad potente, una ciudad que genere puestos altos, que tenga viviendas 
asequibles. Y lo que han hecho ha sido todo lo contrario, no han puesto el más mínimo, el más mínimo 
énfasis en la gestión. Y de hecho ya nos reímos cuando cada vez que hay un Pleno, en algún momento el 
Secretario nos lee que da cuenta de alguna prórroga extraordinaria de algún contrato importante, que 
podía haber sido un ahorro tremendo para la ciudad. Y sin embargo se ha dejado pasar. Y se ha dejado 
pasar, como se han dejado pasar tantas y tantas cosas. Se cree que no tiene efectos el tardar en dar 
licencias. Se cree que no tiene efectos el que la política haya sido básicamente de prohibiciones y 
moratorias. Todo esto lleva a las consecuencias que tenemos ahora, que los ingresos empiezan a 
reducirse. Y si tienen una segunda parte, Dios no lo quiera, esos impuestos, esos ingresos se van a 
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reducir más, y van a tener más dificultades. Y no tiene nada que ver Montoro con todo eso, nada que 
ver, porque Montoro sí que ha dado facilidades. Si tenemos bajos tipos de interés, y ustedes lo van 
anunciando una y otra vez, es en gran parte porque se consiguió recuperar el crédito nacional. Al coste 
de que ahora sea mucho más barato para el ayuntamiento. A ese coste, a ese coste. Si tenemos 
posibilidades de amortización, es porque se han diseñado líneas, porque usted no sabe que durante la 
legislatura pasada, conseguir un crédito era prácticamente imposible. Por lo tanto, hace el ridículo, 
perdone que se lo diga, el ridículo, si habla de las dificultades de esta legislatura en función de la pasada, 
el ridículo. Porque más allá de la post verdad, más allá de lo que puedan decirse en los tuits, más allá de 
lo que se pueda decir en los titulares de los periódicos, hay una historia, y esa historia nos acaba 
pasando cuentas a todos, a todos. Por lo tanto yo le pediría que fuese más prudente, a la hora de hacer 
afirmaciones, de cómo estaban y como estaban las cosas. Mire, ustedes, ustedes con el asalto al cielo, 
propusieron o se propusieron de alguna manera, de alguna manera ese reparto del pastel, y dejaron por 
completo de lado la gestión. La prueba es que los anuncios que han hecho una y otra vez, son anuncios 
más de tipo ideológico, más de tipo para la parroquia propia que para el conjunto de la ciudad. Y la 
ciudad pues lo está padeciendo en forma de pues de plazas que no están en condiciones, de parques no 
reúnen las mínimas condiciones visibles, de elementos de limpieza que no están, y que por mucho que 
nos gastemos en intentar lavar la imagen de otra manera, eso no es posible hacerlo, eso tiene un coste 
enorme para todos, enorme. El irse a la Plaza de España hoy y pasear por el Parque de Ses Estacions, y 
ver lo que hay, eso supone un coste para la ciudad enorme, enorme. El no haber hecho las reformas que 
se han planteado y tener que ver cuando se plantea el futuro, que todo es una especie de caos, que 
nadie sabe por donde va, hoy nos anuncian eso mañana lo otro, enorme, enorme el coste que supone. Y 
ya lo digo, una ciudad tiene posibilidad de generar mejores precios en las viviendas, al menos de 
contribuir a que no suban, tiene posibilidad de mejorar incluso las condiciones laborales de sus 
ciudadanos, de convertirse en un referente para toda la comunidad, y ustedes lo han desperdiciado 
absolutamente. Por eso yo creo que es un fracaso, un fracaso importante. Hemos perdido una ocasión 
de modernizar, de relacionarnos mejor con el ciudadano, de tener unas mejores, una mejor interacción, 
de que las cosas funcionen todas mejor, porque no había porque no hacerlo. Nos ha señalado algunos 
de los ítems que usted se pone como logros. Francamente, eso es el día a día, es menos que el día a día, 
es menos que el día a día. Y la prueba definitiva es como presentan el presupuesto, esa es la prueba 
definitiva. Un presupuesto no solo son números, un presupuesto no solo son capítulo I, capítulo II. No, 
un presupuesto es mucho más. Es la política hecho carne. Es la política hecho carne. No es una frase mía 
se lo advierto, no es una frase mía. Pues mire, ese hecho se constata en una memoria bien elaborada, 
en donde se diseñe cuales son los objetivos a seguir. En que haya literatura, no solo números, en que se 
nos diga, queremos ir por aquí o queremos por allí. Y ustedes francamente, son incapaces de hacer eso. 
Y son incapaces por lo que acabo de explicar ahora durante este pequeño rato. Yo creo que en Palma no 
estamos de enhorabuena, porque podríamos haber mejorado en todos los sentidos. Podríamos tener 
una ciudad mucho más cómoda, mucho más medioambientalmente sostenible, mucho más poderosa 
económicamente, y no la tenemos. Y no la tenemos porque ya digo, esos dos ítems que podían haber 
conseguido eso, que para mí son claramente el incremento de las inversiones, y la contención tributaria, 
la reducción tributaria, eso no se ha hecho, se ha puesto énfasis en todo lo contrario. Gracias.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Pues empezaré por una cuestión que el Sr. Aguiló se mete en su propia trampa. Me duele más a mí que 
nadie hablar de herencia recibida, pero es real, y ustedes lo saben, lo saben, es real. Porque lo dice 
usted, en bonanza económica, con más ingresos, tenemos dos techos de acero, no de cristal, dos techos 
de acero, uno el Plan de ajuste que ustedes hicieron hasta 2022, un Plan de ajuste 10 años infumable, 
que nos obliga a subir impuestos que no hemos subido, que nos obliga a recortar salarios que no hemos 
recortado, que nos obliga a mantener esos ridículos contratos de servicio, de todos los servicios que 
usted dice que no hemos mejorado, que hemos mejorado todos, todos y cada uno.” 
 
Sr. Aguiló Fuster (PP): 
 
“No será la recogida de basuras, no serán los autobuses.” 
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Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Y nos obliga además a mantener unos remanentes positivos. Entonces, no hay peor herencia que la que 
usted me cuenta, tener mayor capacidad de ingresos, y tener que destinarla, tener obligatoriamente 
que dejarlos en remanente para ir luego a amortización de deuda. Esa es la herencia que ustedes nos 
han dejado, y es muy triste tener que hablar de ellas, porque la legislatura pasada, y eso que hemos 
amortizado, hemos amortizado específicamente.” 
 
Sr. Aguiló Fuster (PP): 
 
“Hay un incremento de ingresos ¿no es herencia de?” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Ara tindrà després un altre torn.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Buena estrategia esta de cortar cuando uno está hablando. Tenemos los 40 millones de remanente que 
destinar a deuda bancaria, y nosotros los hemos destinado específicamente a aquella deuda que va a 
cortar el plan de ajuste, ese plan de ajuste suyo a diez años. Nosotros hicimos un acuerdo de Pleno a 
comprometernos a que las inversiones que pasaran la legislatura, se llevaran por unanimidad, esto es 
peor, es peor, es un límite peor, cuando los ingresos van muy por encima. Y ya le digo que nosotros 
cumplimos ese plan, cumplimos los números, sin cumplir con todos los recortes que ustedes nos 
obligaron. En cuanto a Emaya, Emaya quiero recordar que tiene unas actuaciones, pasó de cero 
prácticamente de inacción a funcionamiento. Tiene en el recurso, en la cartera una sentencia de 25 
millones de euros, que por prudencia no se está utilizando.  
 
Sr. Aguiló Fuster (PP): 
 
“Herencia ¿no?” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, herencia de recogida neumática, esa que ustedes pusieron, esa, ese desastre de recogida 
neumática. Si al final acaban cayendo en sus propios charcos siempre. Pero bueno, que hacer un Plan no 
será un problema, precisamente por estos recursos que tienen. En cuanto a Ciudadanos, capitalidad, sí 
porque, llegamos a un compromiso el presupuesto pasado, introdujimos, hicimos un esfuerzo para 
introducir capitalidad en el presupuesto y para que hubiera debate, obviaron totalmente un debate de 
30 millones de euros, lo obviaron, ni lo mencionaron en el debate de presupuestos, ni lo mencionaron, 
cuando lo introducimos específicamente. Evidentemente lo hicimos por ustedes, este año seguimos una 
tramitación normal, como debe ser. Presupuestos participativos, se lo he explicado a usted tres veces, y 
esta va a ser la cuarta. En el Consejo Social que usted sí estuvo, en la Audiencia Pública, que usted sí 
estuvo, y en presupuestos, que creo que también estuvo usted. En puridad, en el 2017 hay dos millones 
y medio de presupuestos participativos, un millón en presupuesto de los que se van a ejecutar, y un 
millón y medio de los que los ciudadanos van a decidir. Y le expliqué porque, porque el proceso de 
decisión de tramitación técnica y de adjudicación es largo. Entonces, en vez de dejar un millón y medio 
en presupuesto, para que se vea que está, y destinarlo a remanente y a bancos, hemos decidido 
introducir solo en los presupuestos, los proyectos que están previstos ejecutarse en el ejercicio. Por 
tanto hay el millón de hecho y el millón y medio que Participación va a poner a disposición de los 
ciudadanos para elegir, igual que se ha hecho cada ejercicio, y como hemos demostrado. Si no 
hubiéramos estado nosotros aquí, a día de hoy no habría presupuestos participativos, no habría 
presupuestos participativos, y eso está claro. Además usted, que ha llegado hablando de herencia 
recibida, de futura. O sea ya nos habla de herencia futura cuando ni siquiera ha llegado, cuando no se 
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estaba comentando. Es que tengo tantas cosas que decir, que las dejaré. Ahora haré un repaso al final el 
tiempo que pasa, no quiero agotar estos minutos.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Sr. García. Bé, no ens ha renyat molt aquesta vegada, ha estat bé, ha estat bé. 
Nosaltres li agraïm que no ens renyi. Jo ara és que se’n va perquè si vostè hagués vist la cara que posa la 
Sra. Frade cada vegada que li diu que li ha llevat el milió  i mig, veuria com no li va bé lo dels pressuposts 
participatius. I estan en el seu govern, no en el nostre, no li va bé, no li va bé, ja li dic jo. Miri, vostè s’ha 
atrevit a sortir i a dir que destinaria amb aquest pressupost un 50% més per manteniment dels barris. I 
jo me cregui, ens varem quedar tots dic i això quins comptes fa aquest home. Quins comptes fa? Un 50% 
més dels barris. Les associacions ens tocaven i tot a la porta. Ens deien, al Sr. García que li ha passat? 
Què li ha passat? Que amb un pressupost que resulta que baixava el 34% d’inversió, tenim un 50% més 
pels barris. Bé, pues no deu esser d’inversió, ens explicarà de que és aquest 50%. D’inversió des de luego 
no. No ho pot esser, perquè sinó els números no ens sortirien, no ens sortirien els números. Miri, jo els 
parlava de la gestió que feien des d’aquest propi ajuntament, perquè vostès han estat incapaços de 
licitar fins i tot partides pressupostàries que tenien. Jo me sap greu però li hem de treure cada vegada lo 
mateix, perquè és una partida que se torna reproduir dins aquest pressupost, i són les vivendes per les 
víctimes de violència de gènere. No ho han pogut fer, i ara enguany tornem tenir la mateixa partida. I no 
han estat capaços de licitar-ho. No han estat capaços de licitar-ho. I nosaltres els ho hem dit, vostès 
havien d’haver habilitat un tema, i era fer funcionar l’administració, era cabdal aquest tema, perquè si 
no funciona aquesta administració, per molt que vinguin els ciutadans a demanar-nos coses, a tocar la 
nostra porta, nosaltres som incapaços de donar-los el servei. I vostès ho han de veure, ens ha passat a 
Urbanisme amb l’esforç que s’ha hagut de fer, ens ha passat a molts de llocs, ens ha passat a molts de 
llocs, i això s’hauria de reconèixer. I a dia d’avui no està resolt, no està resolt. Quantes partides 
pressupostàries quedaran enguany sense licitar, sense executar. Quantes? Pocas sí, pocas. Pocas. Què 
passa després? Perquè no expliquen vostès també dins el pressupost perquè no s’inclouen els acords 
aprovats dins el Ple, que tenen incidència pressupostària, que els anem redolant de Ple en Ple, de Junta 
de Portaveus en Junta de Portaveus, i no arriben mai a executar-se. No n’hi ha cap de modificació de 
crèdit, que vagi després dins el pressupost a poder executar qüestions que s’han aprovades dins el Ple 
de l’ajuntament, i que encara redolem i redolem, un any darrera un altre. No hi ha fet res. I el gran 
projecte, el gran projecte serà la remunicipalització de la ORA, això serà el gran projecte de Palma. Sí, ja 
ho veuran, el gran projecte de Palma, que ens han posat aquí i que és com un joc de cartes. Però és que 
vostès se fan embulls fins i tot en el solitari, fins i tot en el solitari se fan embulls. I la ORA és això, fer-se 
embulls en el solitari. I no hi volen arribar. Ja ho veurà, ja ho veurà quan arribem, ja ho veurà quan 
arribem i haguem de repassar tot això, que se vagi duent i se vagi fent, ja veurà com ens van sortint 
aquests temes. Me quedava, ah no ja estaia pujant. Perdoni Sr. Batle, disculpi que m’he passat 30 
segons, moltes gràcies.” 
 
Sr. Aguiló Fuster (PP): 
 
“D’herència ja no parlaré perquè penso que és millor deixar-ho, perquè és ridícul parlar d’herència, 
perquè l’herència real, l’herència real és aquesta que he dit antes, són increments d’ingressos un any 
darrera l’altre. Vostès varen fer el pressupost del primer any, amb un 5% d’increment. El segon any un 
altre 5, aproximadament, no me’n record de les xifres, però aproximadament un 5 cada any. Ara no han 
pogut i segurament és perquè l’herència, o bé és així perquè l’herència és la seva. Hi ha matèries que 
denoten aquesta falta d’èmfasis a la gestió, i en fer les coses ben fetes, i la capitalitat que antes no he 
volgut mencionar, té que veure amb això. Té que veure. Perquè és vera que en contextos difícils, quan 
feia poc temps que se va crear, jo mai m’he ficat a les època de na Calvo no se va cobrar la Llei de 
capitalitat, que efectivament no se va cobrar, no m’he ficat amb això. Però ara sí, ara sí. No, no se cobró 
nada. Nada, nada, no se cobró, nada. Per favor. Ara, ara sí, i ara el motiu bàsicament és perquè el govern 
fa uns pressuposts d’aquests astronòmics, que bé, que ja veurem si desprès s’han de bloquejar o no, 
però en principi ens diuen que no si ens creiem a la Sra. Armengol, són un 9% d’increment. Un 9% 
d’increment. L’ajuntament té que baixar, quan el govern està bravejant d’incrementar un 9% el seu 
pressupost. Ho ha dit el Sr. Bauzá, 1.421 milions més. El pressupost té que baixar de l’ajuntament. No té 
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molt de sentit eh, aquí vostès no se que fan, cada un deu tenir el seu regne de taifes ben separat, 
perquè sinó no té molt de sentit. Si a més això afegim que la Llei de capitalitat ens diu que hi ha que fer 
un Pla d’inversions a 4 anys, home, jo entenc que a lo millor a 4 anys a lo millor és massa, perquè 
veníem de on veníem i és difícil, i tot lo que tu vulguis, però començar a fer un Pla d’inversions que 
tingui cara i ulls ara, això se tenia que haver fet. Per primavera ens tenien que haver presentat quines 
idees tenen damunt la capitalitat, i res de res. No tan sols això, sinó que una vegada més el interventor 
ens tornar a dir que dins el pressupost, no figura cap partida de capitalitat, que ja s’afegirà més 
endavant. Amb lo qual, lo que és la part més important, que podria esser, si fossin 30 milions, que no ho 
són, pues queda sostreta. Això que fem ara és teatrillo, no sé que és, perquè ens falta la part del bessó. 
Si a més a més el govern ens diu, hem posat una ecotaxa, i aquesta ecotaxa per una sèrie de motius ha 
de repercutir en els ajuntaments, pues per allà tenim que també tenim un altre font d’ingressos. A les 
tres fons d’ingressos que he citat anteriorment, els fiscals, la baixada de tipus d’interès i l’ajornament 
d’amortitzacions, podríem afegir, i no hem fet, les transferències d’altres institucions. D’altres 
institucions que per lo vist no fa falta que facin transferències. No fa falta. Perquè vostès varen acceptar 
una clàusula que diu que capitalitat i ecotaxa és lo mateix. No canvia res. I sap quant puja el pressupost 
del govern en matèria de capitalitat enguany? Ho saben els batles? Lo que han apuntat, lo que han 
pintat, lo que han dibuixat. Només un milió, només un milió més. Quan tenim 1.421 milions més en el 
conjunt de l’ajuntament. Francament, un fracàs, un desastre.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Es que sacan a debate temas que saben que no son ciertos. Ustedes saben que la compensación, la 
forma de introducir el impuesto turístico sostenible, no repercute en más o menos ingresos, llega 
realmente lo que se instrumentaliza a través de la ecotasa, de la Ley de capitalidad, como usted dice. 
Pero es normal que planteen estos temas cuando ustedes cero euros. Y es una mentira cuando dicen 
que en el gobierno de Aina Calvo no llegó ni un duro, llegaron 120 millones de euros, 120, sí usted pagó 
un año, usted fue de los que dejaron de pagar después. En cuanto a, se ha incrementado entre otros 
contratos, ya le he dicho, desde 2012 había prácticamente todos los contratos de servicio del 
ayuntamiento, estaban recortados, sufrieron recortes de un 20% en un periodo a 4 años, que mientras 
estaban adjudicados, había que mantener esos niveles. Uno de los que se han incrementado es el de 
mantenimiento de vías públicas, que es un 50%, que va directamente a mantenimiento de barrios. 
Aceras, asfaltado y todo esto. Es directamente, bueno asfaltado es otro que se incrementa a través de 
movilidad, que no es un 50 sino que aumenta un 69%. O sea que a lo mejor es hasta más de un 50%. Y 
en cuanto al PP yo es que me duele que no reconozcan que hayan dejado una herencia real, porque el 
ayuntamiento está como está, es deprimente no poder, amortizar 70 millones de euros en un año y no 
poder destinar 5 o 6 millones de deuda a proyectos que han quedado pendientes. Eso es herencia pura y 
dura. Porque por el Plan de ajuste y el Plan de saneamiento, no nos permiten hacer esa deuda. Cuando 
tenemos una capacidad de endeudamiento de veinte y pico millones, y hemos amortizado 70 millones. 
Es así, es así, y condiciona todo el presupuesto, y condicionará los siguientes, hasta que consigamos 
reducir toda esa deuda a cero. O sea que no venga con eso porque tenemos un techo, que como usted 
dice, nos condiciona doblemente. Porque tenemos mayores ingresos, y vemos como esos ingresos van a 
ir a remanente y a bancos. Es así de simple. No, a altos cargos, ya hablaremos de altos cargos y de 
directivos que ustedes quieren quitar. Quieren quitar al Interventor y quieren quitar al Secretario. Es lo 
que han dicho en sus enmiendas. Pero bueno. Simplemente, creo que es el prepuesto más social de los 
4 años, que no tenemos que olvidar de donde veníamos, y donde estamos, y con que condicionantes 
hemos estado en estos 4 años de legislatura. Y que hubiera sido mucho más agradable, haber 
gobernado y haber presupuestado, sin Plan de ajuste, que nos condicione hasta 2022, y que es una 
sangría y sin regla de gasto. Gracias.” 

 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 vots a favor (PP, C’s) 
 

Es proposa: 
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La retirada del Proyecto de Presupuestos Generales para el ejercicio 2.019, la prórroga de los 
presupuestos vigentes y la redacción de un nuevo anteproyecto en el que se tome en 
consideración las inversiones legalmente previstas. 
 
La prórroga de los presupuestos vigentes, que en el presente caso incluso otorgarían una 
disponibilidad de 700.000 euros más e impugnar los presupuestos de la Comunidad Autónoma 
a fin de que se recojan también las citadas transferencias, y presentar un nuevo anteproyecto 
de presupuestos cuando se puedan incluir los ingresos legalmente previstos y todos los 
acuerdos aprobados por el Pleno. 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 11 vots a 
favor (PP i C’s) 
 
Esmena a la totalitat Grup Municipal PP: 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 vots a favor (PP, C’s) 
 
Es proposa: 
 
Que previos los trámites reglamentarios se tenga por presentada esta enmienda a la totalidad 
de los Presupuestos Municipales para el año 2019.” 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 11 vots a 
favor (PP i C’s) 
 
- Debat esmenes parcials del Grup Municipal C’s en blocs : 
 
Primer bloc: relatiu a Benestar Social, Igualtat, Cultura i Educació 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bé, comencem amb les esmenes parcials. Evidentment el fet de que votem en contra 
del pressupost presentat per l’Equip de Govern, no vol dir que no puguem presentar una sèrie 
d’esmenes que van dirigides a la millora de la nostra ciutat. La primera, demanem una disminució de la 
partida de publicitat i propaganda, i un increment. I demanem la creació d’una partida nova, per la 
millora del camp de futbol del Collerense, és una proposta que ja dúiem també en el pròxim Ple de 
dijous. És un camp de futbol que considerem que està en una situació lamentable, especialment lo que 
fa referència al edifici on estan ubicades les oficines. Creiem que hi ha un cert risc per les persones que 
van a les oficines d’aquest club. El forjat i l’estructura de l’edifici estan en males condicions, tenen 
goteres per totes les oficines. En fi, és un desastre. I creiem que una partida petita de 80.000 euros, 
podria estar destinada a millorar aquest camp de futbol.” 
 
Sra. Conrado Quiroga (C’s): 
 
“Sí, por otro lado también hemos presentado otras dos enmiendas. La primera en relación al abandono 
escolar. Dado que Baleares lidera el abandono escolar en España, estamos actualmente en el 2018, un 
26,5% según los últimos datos, de abandono escolar, frente a la media que es un 18% de España. Pues 
hemos considerado que sería importante incrementar la partida en 188.000 euros, en este sentido. Y 
luego por otro lado también hemos solicitado una enmienda, solicitando un incremento de 50.000 euros 
al bono escolar por razones evidentes, que siempre llevamos ya denunciando, que no se pueden cubrir 
todas las plazas públicas, y que por lo tanto se destinen 50.000 euros más para poder cubrirlas. Muchas 
gracias.” 
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Sra. Borràs Dalmau (MÉS per Palma): 
 
“Bé, bon dia. Primer de tot vull deixar clar que es tracten d’uns pressupostos realistes, que atenen a les 
necessitats de la ciutadania, i que han estat meditats i aprovats en Junta de Govern. Llavors, en aquesta 
línea li diré que votarem que no a les tres esmenes. La primera, respecte al camp de futbol del 
Collerense. Bé, ha de saber, de fet ja ho sap, que el IME en aquest pressupost i en el de capitalitat, durà 
a terme intervencions ben necessàries i algunes ben ambicioses, que milloraran la qualitat dels nostres 
equipaments. A més a més, respecte del manteniment, hi ha una partida exclusiva pel manteniment 
general per inversions a tots els camps, no només pel Collerense. I evidentment aquesta partida 
s’executarà. I respecte a la publicitat i propaganda, aquesta partida ja s’ha reduït un 20%. I per tal cal 
difondre i donar coneixement de tot allò que es fa, per informar, tant per informar com per facilitar la 
participació a la ciutadania, de les diferents actuacions que es duen a terme en aquest ajuntament. Per 
tant no es pot retallar. La que fa referència a Parcs i Jardins, aquesta bé jo li diré que cal mantenir una 
Palma verda, que estigui cuidada, saludable. Que això influeix en la ciutadania. Això influeix en la 
manera de percebre la ciutat, i en la valoració del entorn. L’aigua és indispensable. Què fem? No reguem 
o no la paguem? Cap de les dues opcions és acceptable. Per tant, el pressupost és adequat. Després, li 
vull dir que aquesta legislatura s’ha fet i s’està fent moltíssima feina per prevenir l’abandonament 
escolar. Treballem conjuntament amb la Conselleria d’Educació, amb la Conselleria de Serveis Socials, 
amb la Regidoria d’Educació i la Regidoria de Benestar, i altres, i altres Regidories. I coordinadament 
cada una en la seva competència treballa en diferents programes i projectes. Alguns a diferents centres i 
barris, que s’estan desenvolupant de manera pilot. Quan aquests es duguin a terme d’una manera 
generalitzada, ja s’ha augmentarà el pressupost si és necessari. En quant a les ajudes del bo escolar, una 
vegada més li recordaré que estam parlant de models i valors diferents. Vostès volen el concert amb 
entitats privades, i aquest Equip de Govern aposta per una gestió pública, i crear noves places, 
construint noves escoletes. La partida d’estudis i treballs tècnics és necessària, per afrontar de forma 
eficient i adequada, les inversions i el manteniment de les escoletes. La seva és una esmena clara, que 
pretén desmuntar tot allò públic per substituir-ho pels interessos empresarials. Gràcies.” 
 
Sr. Bonet Díaz (PP): 
 
“Votarem a favor de totes les propostes.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Sí, gràcies Sr. Batle. Bé, no podem estar més que en contra de que ens desestimin aquesta esmena 
relativa al camp de futbol del Collarense, emparant-se en una futura inversió per part de capitalitat, ja 
que com sempre el tema de capitalitat no s’inclou en el pressupost, perquè mai sabem exactament de 
que anirà la capitalitat, de que seran les inversions. No els podem discutir en el pressupost, i per tant 
nosaltres en base a que no sabem exactament el que, ni on destinaran, ni si arreglaran el camp del 
Collarense entre altres, que ja sé que no només el camp del Collarense ha de menester reparacions, sinó 
que són molts els camps de futbol de la nostra ciutat que no es troben en condicions, però aquest en 
concret creiem que és necessari fer una intervenció, perquè considerem que existeix un cert risc per les 
persones. I ja dic, vostè ens està xerrant de fons de capitalitat, però per nosaltres jo crec que aquí ni 
sabem si arribaran, que aquesta és un altre, i després no sabem mai a que els destinaran.” 
 
Sra. Conrado Quiroga (C’s): 
 
“Bueno, que quede claro que no estamos en contra de que se riegue los parques y jardines de Palma, 
esto para empezar. Lo que pasa que durante los últimos años atrás, siempre ha habido la misma partida 
presupuestaria, dos millones y pico de euros. Y este año no se sabe porque se han incrementado en 
188.000 euros más. Bueno, yo imagino que estos 188.000 euros como que no sabemos porque se han 
incrementado, pues por eso los he puesto aquí. Sí que seguimos considerando que es imprescindible 
que se aumente la partida en relación al abandono escolar, porque tenemos la dudosa, tenemos el 
dudoso honor digamos por decirlo de alguna manera, de ser como he dicho antes, los últimos o los 
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primeros en abandono escolar en toda España. Lideramos el abandono escolar. Y entonces creo que es 
importante dedicar recursos a este tema. Y luego con el tema del bono escolar, ustedes dicen que son 
partidarios de hacerlo únicamente público. Que son partidarios de construir nuevas escoletas, etcétera, 
etcétera. Mire, si tenemos que esperar a que ustedes construyan nuevas escoletas, y que haya plazas 
para todos los que están en lista de espera, pues bueno, ya podemos esperar sentados. Así es que 
bueno, en fin, nosotros consideramos que es muy necesario este incremento de 50.000 euros. Gracias.” 
 
Sra. Borràs Dalmau (MÉS per Palma): 
 
“Sí, gràcies. Bé, primer li diré que la preocupació per les instal·lacions i els serveis públics forma part del 
ADN d’aquest Equip de Govern. Vostès proposen unes actuacions que no tenen en compte un 
plantejament general de les actuacions municipals, ni des del àmbit esportiu, ni des del àmbit social. Els 
equipaments i les actuacions esportives i socials, han de tenir una planificació que tinguin present la 
seva continuïtat i sostenibilitat, amb accés per part de la majoria de la població, amb criteris d’igualtat. 
Les propostes que vostès presenten, estan superades per la feina del actual Govern. Vostès van enrere. 
La realitat de la ciutat exigeix unes altres actuacions amb més fermesa i més rigorositat. Gràcies.” 

 
- 670/2018, relativa a millora camp de futbol Collerense 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 vots a favor (PP, C’s) 
 

Es proposa: 
 

Reducción de las partidas:   
  
Partida de gastos  Descripción  Presupuesto 2019  
02 92061 22602  PREMSA.- PUBLICITAT I PROPAGANDA  80.000  
  
         Aumento de las partidas:  
  
Partida de gastos  Descripción  Presupuesto 2019  
10 34200 7100238  IME.- MILLORA CAMP FUTBOL COLLERENSE  80.000  
 

 

- 674/2018, relativa a abandonament escolar 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) 1 vot a favor (C’s) i 3 abstencions 
(PP) 
 
Es proposa: 
 
Reducción de las partidas:  
 

Partida de gastos Descripción Presupuesto 2019 
06 17100 22101 parques y jardines- suministro de 

agua 
188.000,00€ 

         

 Aumento de las partidas: 
 

Partida de gastos Descripción Presupuesto 2019 
05 2312022724 Bienestar social- contrato 188.000,00€ 
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servicio prevención 
abandono escolar 

 

 
- 675/2018, relativa al bo escolar 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 vots a favor (PP, C’s) 
 
Es proposa: 
 
Reducción de las partidas:  
 

Partida de gastos Descripción Presupuesto 2018 
00-32310-22706 ESCOLES-ESTUDIS I TREBALLS 

TÈCNICS 
50.000’00 

 
         Aumento de las partidas: 
 

Partida de gastos Descripción Presupuesto 2018 
00-32690-48910 AJUDES BO ESCOLAR 50.000’00 
   
 

Es fa votació conjunta amb el resultat següent: No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 11 vots a favor (PP i C’s, excepte a la núm. 674/2018 en 
que el Grup PP s’absté).  
 

Segon bloc: relatiu a Sanitat, Infraestructura, Ecologia i Policia 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bé, fa uns mesos varem presentar una proposició, que va esser desestimada per 
l’Equip de Govern, perdó, ara anava, creía que era otra, no, ésta si fue aceptada por el Equipo de 
Gobierno, de construir una zona de juegos en el Coll d’en Rabassa entre el camino de Can Pastilla, la 
calle Can Caimari y el camino de Son Fangos. Al efecto de que esta proposición que se aprobó en su día, 
pueda llevarse a cabo, hemos pedido una modificación de partidas, mediante la reducción de 100.000 
euros en contratos de mantenimiento, y el incremento de 100.000 euros en inversiones, en nuevos 
proyectos, a fin de poder llevar a cabo esta zona de juegos.” 
 
Sr. Cañellas Cardona (C’s): 
 
“Sí, nosaltres sol·licitem una esmena que veiem que un any més la partida per promoció de la llengua 
augmenta, i un any més la partida d’assistència sanitària a Son Reus, disminueix. Ja a Son Reus, no 
només no es cobreix la plaça de veterinari que han sol·licitat, sinó que a demés se disminueix la partida 
pressupostària d’assistència sanitària. Per lo que nosaltres sol·licitem que se redueixin 20.000 euros de 
la promoció del català, i se destini a l’assistència sanitària a Son Reus.” 
 
Sra. Martín Perdiz (PODEM PALMA): 
 
“Bé, sí, pel que fa a la promoció de la llengua, és un dels acords de Govern d’aquest Equip, és un 
projecte innovador que fa sis anys que no es feia, i es reprèn, i es considera una despesa prioritària per 
part de Cultura. Per lo tant votarem en contra d’aquesta esmena. I pel que fa a vies públiques i 
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contractes de manteniment, està lo que s’està demanant considerem que no correspon, és una de les 
mancances greus de la nostra ciutat, el tema del manteniment de la via pública, i per lo tant també, ben 
igualment votarem en contra.” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Apoyaremos las enmiendas planteadas por el grupo de Ciudadanos.” 
 
Sr. Cañellas Cardona (C’s): 
 
“Referent a l’esmena, simplement que si són temes de prioritat, vostès prioritzen la llengua catalana 
damunt el benestar animal, nosaltres no.” 
 
Sra. Martín Perdiz (PODEM PALMA): 
 
“Sí, comentar que el pressupost de Son Reus es manté, no hi ha cap tipus de baixada, amb lo qual no és 
vera que no s’atengui en els animals correctament, com pareixia insinuar Ciutadans. I efectivament, la 
llengua no només s’ha de respectar, sinó que hi ha una normativa o complir, i per part d’aquest Equip de 
Govern, continuarem amb el respecte a la nostra llengua que a vegades Ciutadans se’n oblida. Gràcies.” 

 
- 669/2018, relativa a projectes inversions nous 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 vots a favor (PP, C’s) 
 
Es proposa: 
 

Reducción de las partidas:   
 
Partida de gastos  Descripción  Presupuesto 2019  
11 15320 22748  VIES PÚBLIQUES.- CONTRACTES MANTENIMENT  100.000  
  
         Aumento de las partidas:  
  
Partida de gastos  Descripción  Presupuesto 2017  
11 17100 60101  PARCS I JARDINS.- PROJECTES INVERSIONS NOUS  100.000  
 

 
-676/2018, relativa a assistència sanitària 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 vots a favor (PP, C’s) 
 
Es proposa: 
 
Reducción de las partidas:  
 

Partida de gastos Descripción Presupuesto 2019 

03 33470 22799 Promoció de la llengua 20.000,00€ 
   

   
         

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

81
22

7_
01

_0
1.

 S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
27

/1
2/

20
18

 i 
ho

ra
 1

0:
14

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 D

E
C

00
21

F
6A

F
C

6B
B

1E
D

98
2B

6F
9A

7E
03

F
47

00
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 22 - 

 Aumento de las partidas: 
 

Partida de gastos Descripción Presupuesto 2019 
14 31120 22114 Assistència sanitaria 20.000,00€ 
 
Es fa votació conjunta amb el resultat següent: No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 11 vots a favor (PP i C’s) 
 
Tercer bloc: relatiu Urbanisme, Mobilitat i Turisme 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bé, la primera de les nostres esmenes és reiterar lo que ja hem demanat en altres 
ocasions, és una cosa que sabem que s’està fent però considerem que és una qüestió urgent, que és 
l’adquisició de nou material informàtic per l’àrea d’Urbanisme. Reduïm en 30.000 euros la partida 
destinada a exposició i publicació del model de ciutat, perquè hem de fer exposicions i publicacions de 
qualque cosa que no existeix. I incrementem l’adquisició de material informàtic. Per altre banda, i 
respecte a la següent esmena, demanem. Bé, fem lo mateix, està clar que lo que és la façana marítima 
pues ha quedat tot paralitzat, per mos de la sentència d’Endesa, i demanem també una reducció de la 
partida d’inversions per instal·lacions semafòriques, i aquests 69.000 euros els destinem a la creació 
d’un aparcament, a la construcció d’un aparcament en el carrer Illa de Rodes. La zona de Ciutat Jardí, del 
Coll d’en Rabassa, és una zona molt conflictiva per l’aparcament. Nosaltres entenem que si bé hem de 
dur a terme una política de mobilitat sostenible, aquesta mobilitat sostenible, no ha d’esser a costa de 
complicar la vida dels ciutadans, com està fent aquest Equip de Govern. I evidentment fa falta un 
aparcament i fa falta zones d’aparcament en el Coll d’en Rabassa i a Ciutat Jardí.” 
 
Sra. Conrado Quiroga (C’s): 
 
“Sí, la última es relativa a Turismo. Bueno, este año no solo no se mantiene el escaso presupuesto que 
tiene la Fundación, o la transferencia que se hace a la Fundación de Turismo, sino que se ha bajado en 
20.000 euros. Nosotros en la Comisión ya manifestamos que nos ha sorprendido que se haya bajado 
20.000 euros. Aunque parezca, y es poco, precisamente por eso tampoco entendemos porque se ha 
bajado. Creemos, y cada año lo hemos demostrado, que es necesario más inversión en la Fundación de 
Turismo. Cada año solicitamos entre 200-300.000 euros más para dar a la Fundación. Creemos que es 
necesario porque hay que hacer más promoción turística, tanto nacional como internacional, enfocado 
al turismo de invierno. Que no hay que dormirse en los laureles a este respecto, porque aunque ahora 
mismo vayamos entre comillas sobrados, y bueno pues el turismo vaya muy bien, creemos que no hay 
que aflojar, sino que hay que mantenerse e incluso ir mejorando en promoción, etcétera, etcétera. 
Bueno pues este año nos hemos encontrado con que se han bajado 20.000 euros, que como he dicho 
antes es poco, pero creemos que desacredita lo que es la acción política en turismo, que se tiene que 
llevar a cabo y que se debería llevar a cabo por parte del ayuntamiento de Palma. Y bueno, las 
cantidades que hemos solicitado para incrementar son 265.000 euros. Gracias.” 
 
Sra. Adrover Moyano (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, moltes gràcies. Sí, bé, com ja se’ls va explicar sobre les esmenes que vostès presenten en aquest 
tercer bloc, a la Comissió de Comptes, vàries d’aquestes pretenen reduir partides que incorporen ja 
compromisos adquirits a través de contractes que ja estan adjudicats, per tant ha estat impossible 
acceptar-les. D’altres esmenes demanen inversions que ja estan previstes també en Llei de capitalitat, 
per tant seria preveure dues partides per una mateixa inversió, i han estat impossibles d’acceptar. 
Demanen, com vostès diuen, una reducció en partides d’Urbanisme, de publicitat, propaganda. Senyors 
i senyores de Ciutadans, vostès saben que la pròpia llei ens trasllada un mandat a les administracions 
públiques, que és la de donar publicitat en els tràmits, i fer-ne propaganda per tal de que els ciutadans 
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de Palma s’assabentin, i participin, i motivar-los a que participin en la vida de l’ajuntament, sobre coses 
que els afecten. També nosaltres ho hem de fomentar, i ho volem seguir fent, i sobretot en el seu 
interès en la participació dels esdeveniments. Per tant, totes aquestes qüestions que vostès plantegen, 
no encaixen amb la nostra manera de governar, i espero que vostès no tinguin mai l’oportunitat de 
governar així pels ciutadans de Palma, imposant projectes, amb secretisme, obscurantisme, sense 
participació i sense publicitat. Nosaltres la volem seguir fent, per això no se poden acceptar aquestes 
esmenes. Després, hi ha una esmena Sra. Conrado que vostès proposen, sobre increment de partides de 
turisme, i reducció de reposició logística, ORA i participació. No ens facem trampes en els solitaris. Una 
frase que agafo de la intervenció que ha fet el seu número 1, el Sr. Pep Lluís Bauzá. Ja els vaig explicar en 
la defensa del pressupost de Turisme, que teníem el major pressupost de Turisme que s’ha vist mai en 
aquest ajuntament des de que existeix la Fundació. Ni en època del Partit Popular hi havia una aportació 
tan important per part de l’ajuntament, a la Fundació de Turisme. A més, els vaig explicar també, que 
estam consolidant partides, que hem anat a cercar d’altres administracions públiques, ens estan 
presentant projectes que se’ns estan concedint, i per tant tenim diners suficients per fer promoció. Que 
ojala en tinguéssim més, i poguéssim fer més feina, serien benvinguts, però sabeu que el pressupost és 
finit, i s’han de prioritzar. Els vaig explicar també que el fet de que a altres àrees, com per exemple 
Participació Ciutadana, hagués incrementat el seu pressupost, afectava de manera indirecta, d’una 
manera molt positiva a la imatge de la nostra ciutat, i per tant a Turisme. I lo que vostès demanen ara 
amb els temes de la reducció de més de 200.000 euros a la ORA, lo que suposaria seria un caos 
circulatori, reducció en partides per semàfors, un caos circulatori que seria un perjudici directe pels 
ciutadans de Palma, i també en perjudici per la imatge turística de la nostra ciutat. I a més faria 
impossibles, tant que vostès es preocupen pels drets dels treballadors, faria impossible assumir en els 
treballadors de la ORA a l’SMAP, sense perjudicar els seus drets, seria impossible la remunicipalització. 
Per tant, serà impossible acceptar les seves esmenes.” 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Mantindrem el nostre vot gràcies.” 
 
Sra. Conrado Quiroga (C’s): 
 
“Bueno, tanto que le preocupa a usted el tema del servicio del ORA, este servicio del ORA ha costado 
durante los últimos 4 años creo si no me equivoco, una cantidad fija al año. Este año está 
presupuestado, además se paga en dos veces. En estos dos pagos este año se ve incrementado 200 y 
pico mil euros en un pago, y otros 200 y pico mil en otro pago. Digo yo que será porque se hace la 
remunicipalización, o no tengo ni idea de porque será, pero desde luego lo que está claro es que se 
aumentan unos 500.000 euros. Y como estamos en contra de remunicipalizar, porque pensamos que 
nos va a salir más caro, pues entonces he destinado esta partida para Turismo. Y sí, nosotros sí 
pensamos que es necesario más inversión en Turismo, pero usted aún no me ha dicho porque considera 
que hay que quitar, no solo no mantenerlo sino quitar inversión en Turismo. Gracias.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Sí, nosotros sabemos perfectamente Sra. Adrover, que el ayuntamiento tiene la obligación de destinar 
parte de su presupuesto a publicidad, evidentemente, tiene que hacer publicidad de lo que se hace. El 
problema está en que aquí pues dar publicidad del modelo de ciudad, y una exposición. ¿Cuál es su 
modelo de ciudad? Los grandes proyectos que desde el principio se prometieron, y que no han 
ejecutado, porque después de forma sobrevenida no se han podido llevar a cabo, como lo que 
hablábamos hace un momento de la fachada marítima. ¿Cuál es su modelo de ciudad? El del gran 
proyecto, porque lo era un gran proyecto, del Pla Litoral de Ponent, donde no están invirtiendo los 
fondos del EDUSI para poderlos llevar a cabo. Entonces ¿esto que va a ser? Una exposición y una 
publicidad del fracaso y de su ineficacia. Para esto sinceramente mejor se ahorren los 80.000 euros, o 
los 30.000 euros, y los destinen a otra cosa. Y creemos que el material informático del área de 
Urbanismo, sería una buena opción.” 
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Sra. Adrover Moyano (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, moltes gràcies. Sra. Conrado, ¿están ustedes en contra de la remunicipalización? No es lo mismo 
que les han dicho a los trabajadores. No es lo mismo que han expresado a través de la no presentación 
de ninguna alegación al proceso de remunicipalización de la ORA. Entonces, pongan de acuerdo sus 
intenciones dentro del Pleno con sus actos, porque realmente nos tienen muy confundidos. Y no 
tergiversen mis palabras respecto a la inversión de Turismo en Palma. En ningún momento he dicho yo 
que no quiera más dinero para Turismo. Lo que he dicho es que estoy discutiendo una alegación 
concreta que ustedes presentan, en la que dicen que se tiene que dar más dinero a Turismo, en 
detrimento de semáforos y ORA. Y eso es en lo que no estamos de acuerdo, porque les insisto, hay 
inversiones en otras áreas del ayuntamiento, que redundan de manera muy beneficiosa en el área de 
Turismo. Muchas gracias.” 

 
- 671/2018, relativa a adquisició material informàtic urbanisme 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 vots a favor (PP, C’s) 
 
Es proposa: 
 

Reducción de las partidas:   
  
Partida de gastos  Descripción  Presupuesto 2019 
08 15100 22799  EXPOSICIÓN I PUBLICACIÓN MODELO DE CIUDAD  30.000  
  
         Aumento de las partidas:  
  
Partida de gastos  Descripción  Presupuesto 2019 
08 15101 63600  ADM. GRAL. URBANISMO.- AQUIS. MATERIAL 

INFORMÁTICO 
30.000  

 
- 672/2018, relativa a habilitació espai aparcament Illa de Rodes 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 vots a favor (PP, C’s) 
 
Es proposa: 
 

Reducción de las partidas:   
  
Partida de gastos  Descripción  Presupuesto 2019  
15 15180 60927  REURBANITZACIÓ FAÇANA MARÍTIMA  29.000  
15 13300 61901  SEGURETAT VIAL.- INVERS.INSTAL. SEMAFÒRIQUES INV.  40.000  
  
         Aumento de las partidas:  
  
Partida de gastos  Descripción  Presupuesto 2019  
15 13400 609… MOBILITAT, HABILITACIÓ ESPAI APARCAMENT ILLE DE 

RODES  
69.000  

 
- 673/2018, relativa a informació i promoció turística. Trans. Fundació Turisme 
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Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) 1 vot a favor (C’s) i 3 abstencions 

(PP) 
 

Es proposa: 
 

Reducción de las partidas:  
 

Partida de gastos Descripción Presupuesto 2019 
11 45900 63200 Logística inversión reposición 

(infraestructuras) 
20.000,00€ 

151330044900 Prestación servicio ORA 220.000,00€ 
16 92400 22799 Trabajos realizados por otras 

empresas (participación 
ciudadana)  

25.000,00€ 

        TOTAL 265.000€ 
 Aumento de las partidas: 
 

Partida de gastos Descripción Presupuesto 2019 
07 43200 48000 INFORMACION Y 

PROMOCION TURISTICA. 
TRANS. FUNDACION 
TURISMO 

20.000,00€ 

 

Partida de gastos Descripción Presupuesto 2019 
07 43200 48000 INFORMACION Y 

PROMOCION TURISTICA. 
TRANS. FUNDACION 
TURISMO 

220.000,00€ 

 

Partida de gastos Descripción Presupuesto 2019 
07 43200 48000 INFORMACION Y 

PROMOCION TURISTICA. 
TRANS. FUNDACION 
TURISMO 

25.000,00€ 

 
Es fa votació conjunta amb el resultat següent: No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 11 vots a favor (PP i C’s, excepte a la núm. 673/2018 en 
que el Grup PP s’absté). 
 
- Debat esmenes parcials del Grup Municipal PP  en  blocs: 

 
Primer bloc: relatiu a Benestar Social, Igualtat, Cultura i Educació 
 
Sra. Roca Bellinfante (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Nosaltres en quant a Educació hem presentat una sèrie de propostes, que una mica 
continuen i tenen una concordança amb lo que hem vingut defensant en diferents propostes durant 
aquests anys en aquest Plenari. Es basen en l’objectiu que és la conciliació de la vida laboral i familiar i 
d’estar devora d’aquestes famílies que se veuen en la difícil situació moltes vegades, d’haver d’escollir 
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entre fer feina o guardar dels seus fills, o inclús en alguns cassos bé que durant vacances escolars han de 
deixar els nins amb també menors, davant la seva impossibilitat de gestionar el seu dia a dia, i pensant 
que des de l’ajuntament se’ls ha de recolzar en aquest sentit. Per tant, es presenten quatre propostes 
que van en dos sentits. Per una banda és lo que ja hem vingut aquí a remarcar, donant sortida en el 
dèficit de places que hi ha a les escoletes municipals, davant la falta de rigor de l’Ajuntament de Palma, i 
les nul·les places que s’han creat durant aquests anys, perquè la realitat és que farem, farem, farem 
però desfarem, no se creen noves places. Lo que han vingut fent és totalment paper banyat, han dit que 
farem però ni una nova plaça d’escoleta municipal, per això nosaltres seguim posant damunt la taula 
una solució que seria real i que de veres crearia noves places, com és el concert d’escoletes infantils. I 
per altre banda, una mesura que és augmentar el bo escolar, que també donaria possibilitats a que les 
famílies tinguessin major disponibilitat d’aquest crèdit, i poguessin escollir una escoleta on dur els seus 
infants. I lo que ja està aprovar per Ple, que no ho han fet, que és modificar les bases relacionat amb el 
bo escolar, que està aprovat però com ja estam acostumats, per molt que estigui aprovat igualment no 
en fan res. I per altre banda, les altres dues mesures venen relacionades amb lo que he comentat, que 
és que durant les èpoques de vacances, Nadal que ara hi estam ja damunt, Setmana Santa, davant 
aquesta impossibilitat de les famílies de gestionar el seu dia a dia pues per part de l’ajuntament de 
Palma, recolzar-les amb dues vertents. Una és posant a disposició de les famílies l’obertura d’escoletes 
0-3 perquè hi puguin dur els seus infants en aquests períodes, i de manera transversal a diferents àrees, 
crear activitats per infants entre 3 i 12 anys, on puguin passar-hi aquests dies que són laborables però 
que no hi ha escola.” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Sí, el Sr. García ha iniciado su intervención diciendo que la pasada legislatura los niños pasaban hambre 
y en esta no pasan. Yo no sé que me preocupa más, que realmente se lo crea el Sr. García, o que sea 
consciente que es una de las mayores mentiras que ha dicho, y que por tanto me sorprende el ejercicio 
de demagogia que es capaz de realizar. La Sra. Jhardi ha manifestado que cada vez su partido se parece 
más a los partidos tradicionales. Pues bien Sr. García, el suyo se parece no más sino que ha superado ya 
la demagogia de Podemos. Usted habla de presupuestos, hablemos de presupuestos, porque usted 
esconde la verdad, la realidad de este presupuesto, en cuanto a afección a las personas. Usted no habla 
de que se ha reducido 781.000 euros en servicio de ayuda a domicilio, eso no habla usted. Cuando 
ustedes en su programa hay otros partidos que ahora gobiernan, llevaban un incremento del número de 
usuarios, cosa que no sé como se va a poder hacer, con un retroceso de 781.000 euros. Por eso nosotros 
en nuestra enmienda establecemos la recuperación de ese dinero para que por lo menos se quede 
como está. Continuamos con los centros de día. No entendemos porque el ayuntamiento tiene que 
continuar con una competencia impropia, que es los centros de día. Dependencia es competencia 
exclusiva del Govern. El año pasado cuando se recuperó esta competencia impropia, pues había un 
convenio con la CAIB, a través de la cual pagaban. Nosotros ya dijimos que en su momento ya era 
insuficiente y por tanto con recursos propios debía asumirlo. Pero es que ahora se ha incrementado en 
530.000 euros la gestión de los centros de día, 530.000 euros. Pero en cambio el convenio con la CAIB se 
mantiene inalterado, con lo cual, que negocio más fantástico que hemos hecho. Asumimos una 
competencia impropia y encima sin la aportación por parte de la CAIB, deberán explicar porque la CAIB 
no aporta el coste real de los centros de día. Y también llevamos una propuesta en cuanto al copago al 
servicio de ayuda a domicilio. Esto tampoco habla Sr. García, copago, sí, ustedes, servicio que nunca 
había tenido aportación por parte de los usuarios, ustedes ha tenido que venir la izquierda para 
implantar este servicio. Y además, se aprobó en las Ordenanzas Fiscales del año pasado, y todavía no se 
ha implantado el servicio. No engañe a la ciudadanía, ustedes no quieren, se han dado cuenta de que 
esto es un error, vienen elecciones, oye vamos alargar el tema y ya lo implantaremos pues cuando 
volvamos a gobernar, espero que en el 2036. Pero además, copago en el servicio de ayuda a domicilio, 
manifestaron que lo establecían para incrementar el número de usuarios, como narices vamos a 
incrementar el número de usuarios si oiga, si ustedes rebajan la partida también del servicio de ayuda a 
domicilio. Cómo lo vamos a conseguir. Yo la cuadratura del círculo todavía no la entiendo. Por tanto, 
nosotros solicitamos que se recupere esta competencia por parte del Govern, y que nos dediquemos en 
el ayuntamiento a ejecutar las competencias que nos tocan. Y finalmente en materia de deportes, 
requerimos que mediante 800.000 euros con cargo a retribuciones a altos cargos, se pueda establecer 
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un renting para reformar las cerca de 20 instalaciones municipales en las que los clubes de futbol 
entrenan y juegan sus partidos. Ya que aquí muchos anuncios ha habido en materia deportiva pero 
sobre la tierra no hay absolutamente nada. Muchas gracias.” 
 
Sra. Borràs Dalmau (MÉS per Palma): 
 
“Sí, bé, començarem per Educació, totes les esmenes que feu van en la mateixa línea. I deixar clar un 
altre vegada que mentre vostès volen concertar amb entitats privades, aquest Equip de Govern aposta 
per la gestió pública, i crear noves places, construint noves escoletes. Per tant no cal aquesta partida. En 
el bo escolar, ja ho hem argumentat abans. I aquí sí que també vull argumentar que vostès defensen 
que es llevi de reduir la retribució d’alts càrrecs. Miri, fins i tot Ciutadans ho ha entès, a cap de les seves 
esmenes fa referència, cap ni una, en els alts càrrecs, a llevar atribucions en els alts càrrecs. Els alts 
càrrecs són necessaris, perquè la organització funcioni, i el número que en té l’ajuntament de Palma, és 
més que raonable i ajustat. I les seves retribucions també són ajustades. En el conjunt de les seves 
propostes, vostès eliminen 3.000 euros de retribucions d’alts càrrecs. Això representa entre quaranta. 
Tres milions d’euros perdonin, gràcies. Això representa una disminució entre 40 i 50 persones de l’Equip 
directiu d’aquest ajuntament, i no hi són 50, no hi són. Vostès proposen un model PP que és poquets 
càrrecs, cobrant sense fer res. I això Sra. Roca, això sí que és costós. Bé, respecte a l’activitat de 
vacances, bé, jo li diré que no obrirem aquesta partida, perquè aquesta casuística està atesa per 
diferents associacions i entitats, amb un ventall molt ampli d’oferta. I és molt més normalitzador facilitar 
l’assistència a aquestes activitats dels infants, de les famílies vulnerables, que no crear-ne pròpies per 
ells. Per això en aquest sentit l’Equip de Govern va fer una ampliació del catàleg de prestacions, per 
atendre precisament aquesta demanda. Cobreix les despeses econòmiques d’aquelles famílies 
vulnerables que ho necessiten. I respecte a les escoletes, obrir les escoletes, bé, primer de tot recordar-
li que sobretot és una funció educativa lo que tenen les nostres escoletes. I en aquest sentit, la remet 
exactament a l’argumentació anterior. I després aquí vostès demanen de llevar-ho del tema de la 
llengua. Jo vull lamentar la seva obsessió contra la llengua catalana. Aprofiten qualsevol oportunitat per 
intentar eliminar-la. La llengua com saben, és un element enriquidor i cohesionador d’una comunitat. 
Forma part de la nostra cultura i identitat, i cal difondre-la i promocionar-la, perquè tothom la pugui 
conèixer, i voluntàriament i lliure usar-la o no. Per tant, no reduirem aquesta partida. Respecte a Serveis 
Socials, a Benestar i Drets Socials dir-li, primer que el servei d’atenció a domicili hem acabat amb la llista 
d’espera. Es dona resposta a totes les demandes, no és necessari augmentar el pressupost. Respecte al 
tema del copagament deixar clar. 1. L’objectiu que perseguim és la universalitat del dret als serveis de 
dependència de totes aquelles persones que tinguin dret. Amb això regulem totes les prestacions i 
serveis amb els mateixos criteris. Perquè copagament? Ja n’hi ha, ha n’hi havia en altres serveis. I 3. 
Desenvolupem el marc normatiu de la Llei dels serveis socials de les nostres illes, i també de 
dependència. Per tant, ningú n’ha de quedar exclòs, i amb aquesta ordenança el que fem és garantim 
que la participació econòmica sigui en funcions de la capacitat econòmica dels usuaris. I finalment els 
centre de dia, són competència municipal. Ho són. Quants centres de dia coneixen vostès gestionats per 
la Comunitat Autònoma? Per la nostra Comunitat Autònoma? Jo li respondré. Cap. Per tant els centres 
de dia no són centres residencials, formen part de la xarxa de serveis socials comunitaris. I a més a més 
figuren a la nostra cartera de serveis, que varem aprovar per unanimitat. I aquest augment és necessari 
perquè el 2019 en obrim dos més, per tant aquest augment és necessari. I no es pot eliminar el conveni 
amb dependència, perquè és una font de finançament per un servei que hem de dur a terme. I amb lo 
del IME jo crec que serveix la mateixa argumentació que hem donat pel Collarense. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Conrado Quiroga (C’s): 
 
“Nosotros reproducimos el voto en Comisión.” 
 
Sra. Roca Bellinfante (PP): 
 
“Miri, lo que és una realitat és que els alts càrrecs no li han fet cap funció ni una en educació. Vull dir, 
han pujat els alts càrrecs cobrant i tot el pressupost que hi ha dedicat, però a escoletes no els ha retut 
gens ni mica, les coses com són, perquè és lo que els he dit abans. La política d’escoletes ha estat paper 
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banyat. Farem, farem, farem, i no conten tota la veritat en els ciutadans. Perquè farem una escoleta. 
Tenim els doblers? No. No els tenen. Diuen que tenen els doblers per fer l’escoleta. Diuen que tenen 
que no hi són. I després per posar en marxa l’escoleta, pel professorat, tot això, tampoc els tenen. Per 
tant, no conten tota la veritat en els ciutadans. I la realitat és que durant aquests tres anys no han creat 
ni una nova plaça. Miri fins on han arribat, que tant que deien que traurien un altre vegada a gestió 
indirecta les escoletes, i s’han passat anys pressupostant per treure gestió indirecte, i ara ha 
desaparegut la partida. Perquè se’n han donat compte que no l’han pogut treure en gestió indirecta. 
Mirin la gestió que han fet al front d’escoletes, tot paper banyat. No han dut res endavant. I m’expliqui 
també, no és el seu model el de concertar escoletes? Pues ens ho expliqui. Educació el govern, 
proposarà concertar places amb escoletes privades. Quina sorpresa, el govern proposarà concertar 
places. I aquí no és el seu model. Clar, perquè el problema és que no hi ha places. I si no hi posem una 
solució, cada any augmenta el número d’infants, cada any, i vostès se basen bé en que el govern ho ha 
entès. Amem si els fan entendre a vostès, que és una urgència crear noves places i no podem passar 
amb el farem i amb les bones intencions. Perquè amb les bones intencions no s’està devora les famílies, 
ni se’ls ajuda a solucionar els problemes de cada dia, que és deixar els seus fills, evidentment, 
evidentment que l’etapa 0-3 és educativa, però s’han de donar totes les possibilitats perquè la 
conciliació sigui possible, i vostès des d’Educació no ho estan fent.” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“No ha finalizado el tiempo. Perdón. Continuamos con la intervención. Sí, servicio de ayuda a domicilio, 
copago. Es que usted se contradice Sra. Borràs. Es que si usted dice que ya no hay lista de espera, ¿Por 
qué mantienen el copago? Es decir, el copago no era para dar universalidad, e incrementar el número de 
usuarios. Es que no tiene ningún sentido. Si está cubierto el servicio ¿Por qué ustedes les cobran? Sí, por 
lo que tiene la izquierda, que siempre quiere cobrar a los ciudadanos, y carácter recaudatorio. Es la 
única intencionalidad del implantamiento del copago en el servicio de ayuda a domicilio. Y respecto a la 
competencia de los centros de día. Es que ¿Por qué se cree usted que hay un convenio entre la CAIB y el 
Ayuntamiento de Palma? Porque es competencia del Govern, y obviamente en compensación de ese 
ejercicio de competencia impropia, paga un dinero el govern. Oiga, no diga usted que no es 
competencia del govern, léase el ámbito competencial estatutario. Es que solo únicamente lo tiene que 
leer, centros de día, competencia del Govern, y por eso nos paga a través del convenio una parte. Que 
por cierto nos paga lo mismo que el año pasado, y por tanto obviamente perdemos 530.000 euros. Y 
usted dice que no hay centros de día gestionados por el govern. Mire, residencia y centro de día Son 
Güells en Palma, centro ocupacional Sa Riera en Palma, residencia y centro de día Can Blai Santa Eulalia 
del Río en Ibiza, residencia y centro de día Can Raspall San Jordi Ses Salines Ibiza, continúo, sí que hay 
centros de día que los gestiona el govern, infórmese más usted Sra. Borràs por favor. Muchas gracias.” 
 
Sra. Borràs Dalmau (MÉS per Palma): 
 
“Bé, tornar a insistir que l’aposta d’aquest Equip de Govern és ferma per impulsar definitivament i 
decididament els serveis públics a l’àmbit de l’educació. Fet que no coincideix amb el seu model, que és 
la privatització. I respecte a l’àmbit social, les seves peticions farien retrocedir avanços dels serveis 
socials públics. Aquesta legislatura ha permès avanços importants a l’hora de construir un sistema públic 
ordenat, caracteritzat per facilitar l’accés dels ciutadans al seu servei, i prestacions, tan serveis com 
prestacions. I a més a més per haver desenvolupat correctament el marc normatiu. No oblidi que és un 
punt important. I per haver atracat els serveis i els centres a les barriades i als pobles de Palma. Això és 
tot gràcies.” 

 
- 639/2018, relativa a concert escoles 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 vots a favor (PP, C’s) 
 
Es proposa: 
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- Creació nova partida al pressupost  

00 XXX CONCERT ESCOLETES 250.000€ 

  
- Baixada de la partida del pressupost  

02 92061 22602 PREMSA-PUBLICITAT I 
PROPAGANDA 

250.000€ 

 
Justificació: Concertar amb centres d’educació infantil de Palma donaria una major cobertura 
a les famílies, pel que fa al número de places, i en quant a la disponibilitat horària,  podent 
escollir els millors horaris per afavorir la conciliació familiar i laboral. També s’afavoriria l’accés 
a les mateixes, en aquelles zones on hi ha una manca de disponibilitat de places del patronat 
municipal.  
 
- 640/2018, relativa a ajudes bo escolar del pressupost del PMEI 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 vots a favor (PP, C’s) 
 
Es proposa: 
 

- Augment de la partida del pressupost  

00 32690 48910 BO ESCOLAR 250.000€ 

  
- Baixada de la partida del pressupost  

XXX 
RETRIBUCIÓ ALTS CÀRRECS 250.000€ 

 
Justificació: L’actual oferta del Patronat Municipal d’Escoles d’Infants de Palma no permet 
l’accés a la totalitat de demanda de places públiques. Aquesta situació provoca que centenars 
d’infants  quedin sense plaça en una escoleta municipal. A més, les quanties que se dónen a les 
famílies per assumir el cost d’una escoleta d’infants, és totalment insuficient. Per aquest 
motiu, cal assumir una reforma de l’actual sistema de provisió de places públiques d’escoletes 
que tingui en compte tant el número de places disponibles com el sistema de cobertura de 
places, i les quanties disponibles.  
 
- 644/2018, relativa a modificacions partides pressupost (esports) 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 vots a favor (PP, C’s) 
 
Es proposa: 
 

- Aumento partida del presupuesto 

10 34200 71002 ESPORTS.- TRANSF. CAPITAL 
IME INVER. ESPORTIVES 800.000€ 

 
- Bajada partidas del presupuesto 
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0X XXXXX XXXXX RETRIBUCIONES ALTOS 
CARGOS. 

800.000€ 

 
JUSTIFICACIÓN: Desde el 2015 hemos denunciado que la subida de un 60% de altos cargos en 
el Ajuntament de Palma es del todo innecesaria y así se ha demostrado en el normal 
funcionamiento de esta administración.  
 
La regiduría de Deportes afirmó en la comparecencia que a lo largo del 2019 no se rehabilitaría 
ningún campo de futbol municipal (solo Verge de Lluc i Germans Escales por Capitalidad) y los 
falsos anuncios de “Cort se plantea reformar los campos de futbol con un renting” han 
quedadoen nada.  
 
Es por esto que proponemos que 800.000€ de los que se destinan a sueldos de los cargos de 
confianza innecesarios se destinen a iniciar los trámites de un renting para reformar las cerca 
de 20 instalaciones municipales en la que los clubes de futbol entrenan y juegan sus partidos.   
 
- 646/2018, relativa a programació activitats per a infants en Setmana Santa, Nadal i estiu 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 vots a favor (PP, C’s) 
 
Es proposa: 
 

- Creació nova partida al pressupost  

10 XXX ACTIVITATS VACANCES 
ESCOLARS. 

30.000€ 

  
- Baixada de la partida del pressupost  

XXX RETRIBUCIÓ ALTS CÀRRECS 30.000€ 

 
Justificació: Els períodes de vacances escolars, de Nadal i Setmana Santa, que coincideixen en 
dies laborables, poden suposar un període d’incertesa per moltes famílies que no tenen amb 
qui deixar els seus infants. És per això que es planteja posar en marxa mesures que puguin 
millorar i recolzar a les famílies en la conciliació de la vida familiar i laboral, planificant 
activitats, que poden ser transversals a diferents àrees, destinades a infants d’entre 3 i 12 
anys. 
 
- 647/2018, relativa a conciliació familiar 0-3: obertura escoletes Patronat Nadal i Setmana 
Santa 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 vots a favor (PP, C’s) 
 
Es proposa: 
 

- Creació nova partida al pressupost  

00 XXX CONCERT ESCOLETES 
D’EDUCACIÓ INFANTIL 

25.000€ 
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- Baixada de la partida del pressupost  

03 33470 22799 PROMOCIÓ DE LA 
LLENGUA-ALTRES TREBALLS 
EXTERNS 

25.000€ 

 
Justificació: Els períodes de vacances escolars, de Nadal i Setmana Santa, que coincideixen en 
dies laborables, poden suposar un període d’incertesa per moltes famílies que no tenen amb 
qui deixar els seus infants. És per això que es planteja posar en marxa mesures que puguin 
millorar i recolzar a les famílies en la conciliació de la vida familiar i laboral, obrint les escoletes 

d’infants que siguin necessàries per donar cobertura a la demanda que hi pugui haver.  
 
- 654/2018, relativa a ajuda a domicili 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 vots a favor (PP, C’s) 
 
Es proposa: 
 
- Bajada de partida del presupuesto de gastos 

1xx Retribuciones órganos directivos XXX€ 

 
- Bajada de partida del presupuesto de ingresos 
 

34100 Precio público servicios de acción social XXX€ 

 
Justificación: Proponemos la eliminación del copago en el servicio de ayuda a domicilio para 
evitar que tal recorte en los servicios implique la pérdida del servicio para algunas familias que 
no podrán hacer frente al coste del servicio. 
 
- 655/2018, relativa a copagament servei ajuda a domicili 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 vots a favor (PP, C’s) 
 
Es proposa: 
 
- Bajada de partida del presupuesto de gastos 

1xx Retribuciones órganos directivos XXX€ 

 
- Bajada de partida del presupuesto de ingresos 
 

34100 Precio público servicios de acción social XXX€ 
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Justificación: Proponemos la eliminación del copago en el servicio de ayuda a domicilio para 
evitar que tal recorte en los servicios implique la pérdida del servicio para algunas familias que 
no podrán hacer frente al coste del servicio. 
 
- 656/2018, relativa a centres de dia 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) 3 vots a favor (PP) i 1 abstenció 
(C’s) 
 

Es proposa: 
 

- Bajada de partida del presupuesto de gastos 

05 23130 22728 Subrogación centros de día CAIB 1.434.660 € 

 
- Bajada de partida del presupuesto de ingresos 

45002 Caib. Convenios Servicios sociales XXX€ 

 
Justificación: La gestión de los centros de día corresponde al Govern ya que se trata de 
personas dependientes, cuya competencia es exclusiva de la Administración de la Comunidad 
Autónoma. Es por ello que proponemos dar de baja la partida destinada a la gestión de los 
centros de día así como la partida de ingresos derivada del convenio suscrito con el Gobierno 
de las Islas Baleares. Asumir servicios de competencia impropia e infrafinanciados no tiene 
sentido cuando tenemos dificultades para prestar nuestros servicios propios. 
 
Es fa votació conjunta amb el resultat següent: No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 11 vots a favor (PP i C’s, excepte a la núm. 656/2018 en 
que el Grup C’s s’absté). 
 
Segon bloc: relatiu a Sanitat, Infraestructura, Ecologia i Policia 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Sí, bueno pues algunas de estas enmiendas ya las hemos llevado en otras ocasiones. Entre otras cosas 
porque además son temas que ya hemos debatido en Plenos, y muchas de ellas pues han sido 
aprobadas por unanimidad y a día de hoy pues todavía no hemos visto ninguna actuación al respecto, 
entre otras por ejemplo el Plan de gestión sostenible del agua. Una ciudad como la nuestra que sufre 
tantos problemas de agua, desde el primer momento creímos importante hacer un Plan de gestión 
eficaz del agua, y además así lo creyeron todos los partidos de este Consistorio, porque el 30 de junio 
del 2016 aprobamos esta propuesta por unanimidad, y no se ha hecho nada al respecto. Por otra parte, 
muchas veces hemos hablado aquí también de la importancia de limpieza de solares. Se sacan de vez en 
cuando noticias de las actuaciones de Emaya al respecto, y sin embargo este año pues vemos que la 
partida presupuestaria relativa a limpieza de solares, se ha visto reducida a 5 euros, que supongo que es 
como una cantidad simbólica, porque pasamos de los 85.879 euros que se dedicaban en el 2015, a los 5 
euros que se prevén dedicar en 2019. Con lo cual, pocas actuaciones se van a poder hacer en este 
sentido. Y poco podremos exigir a los ciudadanos que mantengan limpios sus solares, cuando nosotros 
tampoco cumplimos nuestra labor. Por otra parte también apostamos una vez más por el incremento de 
las zonas verdes y del arbolado de la ciudad. Y como se ha visto en los presupuestos participativos, ya no 
es una cuestión solamente del Partido Popular, sino que muchos ciudadanos quieren que así sea, como 
por ejemplo están pidiendo los vecinos de la zona del Fortí con el canódromo, que piden que haya más 
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árboles. Creo que tenemos muchas zonas verdes que se pueden mejorar, y que además es una 
evidencia que esta legislatura se han talado muchísimos árboles, y no se están reponiendo en la misma 
cantidad ¿no? Por otra parte también hablamos del impulso a los huertos urbanos. La verdad es que 
este Equipo de Gobierno hacía, hablaba mucho de los huertos urbanos cuando estaban en la oposición, 
pero la realidad es que no se ha hecho nada al respecto desde el 2013, que no hay ni una novedad en la 
página Web del ayuntamiento. Han hablado la Regidora de hacer bancos de tierra, de localizar solares 
privados. Pero la realidad en el tema de los huertos urbanos, es el 00. Por otra parte, en tema de 
medición de ruido, nos hemos llevado una sorpresa porque pues durante esta legislatura se llevó a cabo 
la tramitación final de lo que es el mapa de ruidos. Se ha hecho pues el Plan de acción, que venía 
derivado de ese mapa de ruidos. La sorpresa es que era un Plan de acción sin presupuesto ninguno, 
porque además las dos áreas, tanto Sanidad como Medioambiente, han reducido sus partidas en este 
sentido, con lo cual pues no sé me llama poderosamente la atención que no se hayan previsto ningún 
tipo de acciones en este sentido, porque se nos quedará todo en un papel mojado y en unos planes y un 
mapa de ruido que no servirá para nada. También en el ámbito de la salud, pues creemos que es 
importante hacer todos aquellos programas de desarrollo de promoción de la salud, que yo creo que ahí 
sí que el Ayuntamiento de Palma tiene una importante labor con los jóvenes, con la gente mayor, con la 
tercera edad. Y creo que en este presupuesto pues no se ha previsto nada al respecto. Un clásico de 
estos Plenos pero que ya creo que es como un clamor en el desierto, es el Plan de actuación contra las 
pintadas vandálicas. Aquí hemos aprobado varias enmiendas, varias proposiciones en el Pleno, incluso 
tuvimos una donde ARCA también se sumó, aprobadas por unanimidad, pero la realidad es que tres 
años y medio después, todavía no tenemos un protocolo de actuación para la eliminación de las 
pintadas en el patrimonio histórico. Las pintadas en las paredes que no tienen ningún tipo de 
protección, también permanecen en el tiempo. Se nos han sumado a las pintadas contra los turistas. 
Realmente creo que en este tema pues no se ha hecho nada. Por otra parte también tenemos pues 
enmiendas en materia de inversiones de cara a Policía y a Bomberos, después de los sucesos acaecidos 
hace poco, que se quemaron varios coches de Policía, creemos importante hacer una inversión en 
vehículos. Creemos que es importante que nuestra Policía esté bien equipada. Y lo mismo con la 
autoescalera que nos han pedido una y otra vez los Bomberos, y que además han venido en numerosas 
ocasiones al Pleno a decírnoslo a todos. Así que creo que son enmiendas fácilmente votables a favor por 
parte del Equipo de Gobierno, pero me temo que no va a haber ningún cambio. Gracias.” 
 
Sra. Martín Perdiz (PODEM PALMA): 
 
“Sí, podemos empezar por Policía y Bomberos. Por supuesto que nos preocupa su seguridad, y que 
tengan el material adecuado. La autoescala está recogida en el acuerdo de capitalidad de 2016, y 
estamos pendiente del ingreso por parte del Consell de Mallorca. Los pliegos están hechos, y está todo 
dispuesto para que cuando llegue el dinero se pueda comprar esta autoescala, que por supuesto es 
absolutamente necesaria. En cuanto a los coches de Policía, también se van a incluir en el acuerdo de 
capitalidad, para realizar la compra de aquellos que fueron quemados. Entonces, estamos trabajando en 
ellos, no importa incluirlo en este presupuesto, porque como le digo vienen por fuentes de financiación 
adicionales. En cuanto al material de ruido, tenemos 42.000 euros de capitalidad, para compra de 
material. Y por parte de la Comisión de ruidos y salud, que permite la coordinación de tres áreas, 
además de la incorporación de la Defensora de la ciudadanía, se está trabajando, se está trabajando 
muy bien. Y tengo que decir que estamos realmente orgullosos,  porque se están gestionando mejor los 
recursos. A veces no hace falta gastar más, sino que lo que hay que hacer es gestionar mejor. Y creo que 
ahí hay una buena demostración de que se está haciendo. En cuanto al área específicamente de 
Sanidad, se propone en una de las enmiendas retirar dinero de estudios y trabajos técnicos del área de 
Infraestructuras. Este tipo de proyectos son fundamentales para poder llevar a cabo después las obras y 
proyectos necesarios. Por lo tanto no podemos estar de acuerdo. Llama poderosamente la atención que 
haya una enmienda del Partido Popular que pretende rebajar la propaganda y no solamente publicidad 
y propaganda, que es material de edición, en cuanto a la promoción de los mercados municipales. ¿No 
importan los mercados municipales de nuestra ciudad? ¿No importa potenciar el sector primario? Pues 
nosotros como Equipo de Gobierno consideramos que sí, los mercados municipales son puntos de salud, 
y lugares estratégicos para la vida de nuestros barrios. Por lo tanto, no podemos estar de acuerdo. 
También, otro clásico, nos proponen retirar dinero de Memoria Histórica, es uno de los acuerdos de 
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Gobierno, el compromiso de este equipo trabajar por la verdad, la justicia y la reparación. Y lo hacemos 
tanto en colaboración como las entidades, como memoria de Mallorca, como con el Govern y con el 
Consell. Por lo tanto, tampoco consideramos adecuada esta propuesta que ustedes realizan. En cuanto a 
tema de lengua, pues me remito a lo que se ha comentado en el bloque anterior, y doy paso al regidor 
Rodrigo Romero para las cuestiones específicas de Infraestructuras.” 
 
Sr. Romero (PODEM PALMA): 
 
“Sí, respecto a las enmiendas que competen a infraestructuras, habla de incremento para mejora de 
zonas verdes y arbolado en ciudad. Esto tal como lo expliqué en mi comparecencia, está incluido en el 
nuevo pliego de Parques y Jardines, que incrementa en casi 60 millones de euros en cuatro años. Mejora 
la inversión y pasa de 300.000 euros, que era poquísimo para abarcar todas las zonas verdes de la 
ciudad, a casi 2 millones y medio de euros, donde está incluido el tema de mejora de zonas verdes, 
juegos infantiles y arbolados urbanos, tanto en viales como en zonas verdes. Y también mejora de los 
huertos urbanos, que es otro de los compromisos que tenemos con la ciudadanía. Respecto al tema 
problemas de raíces y accesibilidad de aceras, se mejora también dentro del pliego de vialidad este 
tema. De hecho ya se están resolviendo muchos problemas. Hemos empezado por el Fortí, donde había 
problemas de raíces, seguiremos ahora por el Coll. Y por otro lado también el pliego de Parques y 
Jardines, se resuelve este problema que se atenderá directamente con el pliego, cuando esté en 
vigencia. Gracias.” 
 
Sr. Cañellas Cardona (C’s): 
 
“Ens remetem a la votació a Comissió.” 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Sí, bueno, Sra. Martín, con preocuparse no basta, y me llama poderosamente la atención, que todas 
estas propuestas vayan a ser pagadas con capitalidad. ¿Con qué capitalidad? Porque si ya he escuchado 
a mi compañero, que ni el propio Gobierno tiene esas partidas previstas, para transferirles a ustedes la 
capitalidad, ya me dirán ustedes con que capitalidad van a invertir en coches y en la medición de ruidos. 
La realidad es que ustedes se hacen defensoras de muchas cosas cuando están en la oposición, pero 
cuando están en el Gobierno, directamente esto queda en el olvido. El Sr. Regidor de Infraestructuras 
también siempre nos habla de que cualquier cosa que le llevemos a Pleno está a puntito de salir, está en 
el pliego de no sé que, está hecho, está proyectado, pero la realidad es que llevamos tres años y medio, 
y ni se ha visto la mejora en las inversiones, ni se ha visto la mejora en el arbolado. Lo que sí hemos visto 
como se han talado gran cantidad de árboles en diferentes calles de Palma. Que ya sabemos que 
muchos tienen problemas de posibles caídas. Otros no lo sé porque desde luego mucha gente cuestiona 
si se han tomado las mejores decisiones. Pero lo que está claro es que con usted todo queda para la 
próxima vez, ya se lo presentaré, ya le diré. Esto me parece que va a pasar como el Paseo de Cala 
Gamba, que acabará la legislatura y no han buscado ninguna solución al respecto. Yo creo que queda 
demostrado una y otra vez, que son ustedes los de las ideas, los de los congresos, los de los grandes 
eslóganes, pero la realidad es que su gestión es 00. O sea, no vemos ningún resultado de nada. Hablan 
del medioambiente, hablan de las inversiones, hablan de los parques, pero los ciudadanos de Palma no 
han visto ninguna mejoría y es más, los vecinos se lo dicen públicamente. Los vecinos salen y les dicen 
que lo que hacen pues no les gusta, y lo que hacen no se corresponde con lo que ellos han votado ¿no? 
Yo creo que lo mejor que pueden hacer para todos, es pasar a la oposición, que es donde se encuentran 
cómodos, donde se les dan muy bien las performance, las pancartas y las quejas al resto del mundo. 
Pero desde luego creo que es hora de que dejen paso a otros que sepan gestionar. Gracias.” 
 
Sra. Martín Perdiz (PODEM PALMA): 
 
“Un aumento de 60% en barrios, reducción de deuda, y gasto social. Yo creo que con eso se resumen 
absolutamente los presupuestos de este Equipo de Gobierno. Muchas gracias.” 
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Sra. Jhardi Massanet (PODEM PALMA): 
 
“Moltes gràcies. Així doncs hem de passar a votació ...” 
 
Sr. ribas Dietrich (C’s): 
 
“Perdó, no és que el problema està en que com que se voten en bloc totes, nosaltres ens hem remès a 
lo que se va votar en Comissió, i hi havia qualque abstenció. Jo ho dic a efectes del pròxim pic, que 
també farem lo mateix, i de l’anterior pues que se tinguin en comte els vots en Comissió que són els que 
figuren a la sessió.” 
 
Sr. Aguiló Fuster (PP): 
 
“Per la nostra part exactament igual. Crec que hi havia dues que quedaven en abstenció.” 

 
- 641/2018, relativa a pla de gestió sostenible de l’aigua 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) 3 vots a favor (PP) i 1 abstenció 
(C’s) 
 
Es proposa: 
 
- Creació nova partida pressupostària: 
 

XXX PLA DE GESTIÓ SOSTENIBLE DE L’AIGUA 70.000 € 

 
- Baixada partida del pressupost: 
 

11 45000 22706 ESTUDIOS Y TRABAJOS TECNICOS 70.000 € 

 
Justificació: Les mesures estratègiques a nivell de gestió de demanda de l’aigua es 
desenvolupen en estat de normalitat i estan encaminades a prevenir el deteriorament de 
l'estat de les masses d'aigua incrementant les disponibilitats, reduint les demandes i millorant 
l'eficiència en l'ús de l'aigua fomentant una millor gestió dels recursos disponibles a partir de la 
millora en les conduccions d'aigua de proveïment urbà, millora de les tècniques de reg en els 
cultius, reutilització d'aigües residuals, i en general tot un conjunt de mesures que ens ajudin a 
reduir el consum irracional d'aigua, alliberant recursos. 
Són molts els ajuntaments que estan apostant per aquests nous models de la gestió de l'aigua, 
obtenint importants estalvis en els consums. 
 
Al ple de 30 de juny de 2016 es va aprovar per unanimitat la següent moció: 
 
“1.- El Ple de l'Ajuntament de Palma insta a l'equip de govern a apostar decididament per les 
polítiques de gestió sostenible de l’aigua en el curt, mitjà i llarg termini. 
 2.- El Ple de l'Ajuntament de Palma insta a l'equip de govern a l’elaboració d’un Pla de Gestió 
Sostenible de l’Aigua, consensuat amb tots els agents implicats, mitjançant la creació d’un grup 
de feina on puguin participar, garantint així la seva durada en el temps”. 
 
Ja hem presentat aquesta esmena altres vegades i encara no s’ha fet cap pla en aquest sentit. 
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- 642/2018, relativa a control, neteja i salubritat solars 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 vots a favor (PP, C’s) 
 
Es proposa: 
 
- Augment partida pressupostària: 
 

14 17200 44903 TRANSF. EMAYA NETEJA SOLARS 30.000 €  

 
- Baixada partida del pressupost: 
 

14 17000 13000 RETRIBUCIONS ORGANS DIRECTIUS 30.000 € 

 
 
Justificació: Els abocadors incontrolats suposen un perill per la salut de les persones  i 
l'equilibri ambiental. Sens dubte es urgent posar fi a aquesta situació i per a això considerem 
que ha de ser una prioritat para l’Ajuntament i s’ha d’invertir molt més en eradicar aquest greu 
problema. Per altra banda,  l'estat de conservació d'algunes parcel·les i zones verdes 
municipals,  es d’una de les problemàtiques que més preocupen als veïnats i comerciants.  
El pressupost per a 2019 preveu una partida de  5 € el que suposa una caiguda del 100 % 
respecte dels de 2015 (85.879 €).  
Considerem que s’ha de fer molta feina en aquest sentit i no estem d’acord en la reducció de 
recursos destinats a la lluita contra aquesta problemàtica  
 
- 643/2018, relativa a increment de zones verdes i d’arbrat a la ciutat 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 vots a favor (PP, C’s) 
Es proposa: 
 
- Augment partida pressupostària: 
 

11 17100 6110315 PARCS I JARDINS.- MILLORES I NOU ARBRAT 100.000 € 

 
- Baixada partida del pressupost: 
 

11 45000 22706 ESTUDIS I TREBALLS TÈCNICS 100.000 € 

 
Justificació: Els arbres urbans, són una mica més que una part important del paisatge urbà, 
tenint en comte que ajuden a reduir alguns dels impactes negatius de la urbanització, i fan que 
les ciutats siguin més resistents a aquests canvis. 
Perquè els arbres tinguin un efecte beneficiós social, ecològic i climàtic han de donar-se amb la 
suficient quantitat, ja que és a gran escala quan els arbres generen els seus beneficis més 
importants (socials, d’entorn i climàtics). 
Aquesta legislatura s'han talat moltíssims d’arbres i no s'han reposat en la mateixa proporció.  
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- 645/018, relativa a modificacions partides pressupost (Son Reus) 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) 3 vots a favor (PP) i 1 abstenció 
(C’s) 
 
Es proposa: 
 

- Aumento partida del presupuesto 

14 31120 1XXXX CSM PROTEC. ANIMAL SON 
REUS.- … 121.239,91€ 

 
- Bajada partidas del presupuesto 

03 33470 22799 PROMOCIÓ DE LA 
LLENGUA.- ALTRES 
TREBALLS EXTERNS 

81.539,91€ 

03 33610 22602  MEMÒRIA HISTÓRICA.- 
PUBLICITAT I PROPAGANDA 

3.000,00€ 

03 33610 22606 MEMÒRIA HISTÓRICA.- 
REUNIONS, CONFERÈNCIES I 
CURSETS 

600,00€ 

03 33610 22609 MEMÒRIA HISTÓRICA.- 
ACTIVITATS CULTURALS I 
EDUCATIVES 

600,00€ 

03 33610 22706 MEMÒRIA HISTÓRICA.- 
ESTUDIS I TREBALLS 
TÈCNICS 

25.000,00€ 

03 33610 22711 MEMÒRIA HISTÓRICA.- 
CONTRACTACIÓ ARTÍSTICA 

 
2.500,00€ 

03 23126 48201 APORTACIÓ PEN CLUB.- PEN 
CATALÀ 

8.000,00€ 

-  
 

JUSTIFICACIÓN: Este año se ha aumentado en 2.531,91€ el presupuesto para “Promoció de la 
Llengua”, cantidad que hace que tenga un presupuesto total para el 2019 de 81.539,91€. 
 
Igualmente, se ha demostrado que la partida destinada a “Memòria Histórica” cifrada en 
48.000€ en el 2018 ha sido excesiva, tal y como anunciamos el año pasado, y seguimos 
pensando que los 31.700€ previstos para este año siguen siendo innecesarios.  
 
Desde el 2016 venimos insistiendo en la necesidad de contratar al menos a un veterinario más 
para el CSM. Protección Animal Son Reus para poder oxigenar el servicio y abrir al menos una 
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tarde a la semana, lo que beneficiaría directamente a los animales, puesto que tendrían más 
horas de compañía, tanto de personal como de voluntarios, así como el ampliar las horas de 
apertura facilitaría la adopción.  
 
Con todo esto, creemos que lo destinado a Promoció de la Llengua, Memòria Histórica y la 
aportación al PEN Català debe destinarse a las partidas de retribuciones básicas, trienios, 
complentos, etc para la contratación de al menos un veterinario y el personal necesario para 
poder abrir al menos una tarde a la semana.  
 
- 648/2018, relativa a creació partida per autoescala 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) 3 vots a favor (PP) i 1 abstenció 
(C’s) 
 
Es proposa: 
 

- Creación de la partida presupuestaria 

xxx Inversión Autoescalera Bomberos 800.000 € 

Justificación: Es necesario que el Ayuntamiento de Palma contemple en los presupuestos de 
este año una partida económica para la compra de una escalera mecánica, para los Bomberos 
de Palma. Actualmente sólo hay una auto escalera operativa, lo cual supone un riesgo para los 
vecinos y visitantes. 
 
- 649/2018, relativa a inversió de vehicles policia 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 vots a favor (PP, C’s) 
 
Es proposa: 
 

- Aumento de la partida del presupuesto de gastos 

12 13200 62400 INVERSION VEHÍCULOS 131.593,02 € 
  
-Bajada de partidas del presupuesto de gastos 

12 13200 22606 Reuniónes y Conferencias 

3.000 € 
12 13010 10100 Organos Directivos 48.593,02 € 
XXX Promoción de la Lengua 

Catalana                                  80.000 € 
 

Justificación: Es necesario dotar esta partida económicamente para  poder realizar la 
inversión en la compra de vehículos para la policía  local, después del acto vandálico por el 
que se quemaron diversos  vehículos de la policía local de Palma. 
 
- 651/2018, relativa a arranjament de voravies 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) 3 vots a favor (PP) i 1 abstenció 
(C’s) 
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Es proposa: 
 
 Augment partida del pressupost 

11 XXXX Arranjament de voreres 200.000,00 
  
- Baixada partida del pressupost 

XXXXX  Retribució Alts càrrecs  200.000,00 
 
Justificació: Les voreres de Palma estan en estat molt deficient: forats,  paviment trencat, 
aixecat i tort que provoca caigudes al vianants. És per tot això  que el Partit Popular 
considera que es necessari incrementar una partida  destinada  al arranjament de les voreres. 
 
- 657/2018, relativa a impuls horts urbans 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 vots a favor (PP, C’s) 
 
Es proposa: 
 
- Augment partida pressupostària: 
 

11 17130 60900 PARCS I JARDINS.-INVERSIÓ HORTS URBANS 20.000 € 

 
- Baixada partida del pressupost: 
  

11 45000 10100 RETRIBUCIONS ORGANS DIRECTIUS 20.000 € 

 
Justificació: L'estil de vida de les nostres societats ha fet que perdem a poc a poc el contacte 
amb la naturalesa. Una bona part de la població mundial viu en centres urbans on la interacció 
amb els recursos és mínima. La construcció d'un hort urbà és una de les solucions que s'ha 
plantejat per restablir aquesta relació, així com per augmentar la consciència de les persones 
sobre la necessitat de cuidar i preservar el medi ambient. 
A l’Ajuntament de Palma no s'ha fet gens en aquesta matèria en la present legislatura. 
 
- 658/2018, relativa a medició de renous 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 vots a favor (PP, C’s) 
 
Es proposa: 
 
- Augment partida pressupostària: 
 
 

19 31100 62700 
SALUT.- ALTRES ELEMENTS DE MEDICIÓ RENOUS I 

VIBRACIONS 
15.000 € 

 
- Baixa partides del pressupost: 
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11 45000 22706 ESTUDIOS Y TRABAJOS TECNICOS 15.000 € 

 
Justificació:  La contaminació per renous a les ciutats, es determinant de la qualitat de vida 
dels seus habitants, donat els efectes que té per a la salut i el benestar de les persones. 
Una vegada aprovat el Pla d’acció de renous s’han de prendre mesures en aquest sentit. L’àrea 
de salut ha de tenir una especial implicació. 
 
- 659/2018, relativa a programes promoció de la salut 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 vots a favor (PP, C’s) 
 
Es proposa: 
 
- Creació nova partida pressupostària: 
 

XXX PROGRAMES DE PROMOCIÓ DE LA SALUT 11.000 € 

 
- Baixada partides del pressupost: 
 

19 31100 22701 
SALUBRITAT PÚBLICA.-DISSENY PLA 

COMUNICACIÓ PALMA SALUT 
5.000 € 

19 43120 22602 MERCATS.- PUBLICITAT I PROPAGANDA. 3.000 € 

19 43120 24000 MERCATS.-DESPESES D'EDICIÓ I DISTRIBUCIÓ 3.000 € 

 
Justificació:  Els programes de Promoció de la Salut faciliten que totes les persones 
desenvolupin per complet el seu potencial de salut. Es important que l’Ajuntament dugui a 
terme accions educatives envers: estils de vida, problemes de salut i transicions vitals 
(infantesa, adolescència, joventut, maduresa i tercera edat). L’Ajuntament de Palma ha de 
destinar recursos a activitats dirigides a augmentar les habilitats i capacitats dels individus, per 
a que els ciutadans puguin incrementar el control sobre la seva pròpia salut per millorar-la, i 
obtenir una bona qualitat de vida.  
 
- 660/2018, relativa a pla d’actuació contra les pintades vandàliques 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 vots a favor (PP, C’s) 
 
Es proposa: 
 
- Creació nova partida pressupostària: 
 

XXX 
TRANSF. EMAYA PLA ACTUACIÓ CONTRA 
PINTADES VANDALIQUES 

30.000 € 

 
- Baixa partides del pressupost: 
 

09 92000 10100 ADM. GRAL.- RETRIBUCIONS ORGANS DIRECTIUS  30.000 € 
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Justificació: Han estat moltes les proposicions presentades pel grup Popular aprovades 
relatives a la posada en marxa d'un pla d'actuació contra les pintades vandàliques que inclogui 
una bateria de mesures educatives, preventives, sancions i mesures de neteja. 
Creiem important que el pressupost inclogui una partida específica destinada a la posada en 
marxa d'aquest pla i per això hem presentat esmenes en aquest sentit en diverses ocasions. 
El fenomen urbà de les pintades vandàliques i grafiti ocasiona enormes danys en la propietat 
privada i té especial incidència als espais públics, monuments històrics i edificis catalogats. 
 
Es fa votació conjunta amb el resultat següent: No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 11 vots a favor (PP i C’s, excepte a les núms. 641/2018, 
648/2018, 651/2018 en que el Grup C’s s’absté). 

 
Tercer bloc: relatiu Urbanisme, Mobilitat i Turisme 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Gràcies Sra. Jhardi. Bien, nosotros reiteramos nuestra acusación a este Equipo de Gobierno, de que por 
su mala gestión, por su inoperancia, por su caos en este reino de Taifas, porque hace falta un líder que 
dé un golpe sobre la mesa, y establezca unas prioridades, que defiendan realmente a los palmesanos, 
vamos a perder los 25 millones de subvención que suponían de mejora para nuestra ciudad, los fondos 
Feder, el famosísimo Plan EDUSI. No hace escasamente un año, que el Sr. Hila, que ahora no está aquí, 
anunciaba a bombo y platillo, que se iban a invertir 490.000 euros en la conectividad de la fachada 
marítima con el Terreno, sitios que actualmente tienen difícil accesibilidad como la Plaza Gomila, Plaza 
Mediterráneo, Remigia Caubet con la Cuarentena, etcétera, etcétera. Durante todo 2018, los 
funcionarios han trabajado sin descanso, para llevar a cabo estos proyectos, realizar lo que son las 
memorias, el proyecto. Y cuando ya tenían el pliego de licitaciones hecho, y esto está a punto de 
caramelo para por fin poder ser ejecutado, nos encontramos con la triste sorpresa, de que la legislatura 
que viene hay 0 euros en presupuesto. ¿Qué significa esto? Significa que después del trabajo que se ha 
realizado por parte de los funcionarios, para llevar a cabo estos proyectos, no solo ahora sino primero 
cuando se consiguió los fondos Feder. Luego el trabajo que han hecho los funcionarios, para conseguir 
llevar a cabo estos proyectos, que están ahora redactados, ahora que se podrían ejecutar, que ya están 
a punto de, ustedes hacen desaparecer la partida. Se están riendo, primero de los palmesanos, a los que 
les han prometido algo que no van a cumplir. Y en segundo lugar los funcionarios, a los que están 
desalentando. Porque para qué haces trabajar a alguien a contra reloj, si cuando por fin ha conseguido 
su objetivo le quitas el presupuesto para llevarlo a cabo. Que despropósito es este. Con qué cara nos 
vamos a volver a presentar a ningún fondo Feder ni a ninguna otra subvención. Se están riendo ustedes 
de todos. Cómo tienen la cara dura de hablar usted de una ciudad resiliente, justa, amable, simpática, 
femenina, si luego resulta que cuando tienen el dinero para llevarlo a cabo, no lo hacen. ¿Qué 
prioridades tienen ustedes? ¿Cuáles son? Y no hablo de los discursos preciosos, hablo de la realidad, de 
lo que ejecutan, de lo que llevan a cabo, de lo que se va a quedar en esta ciudad cuando ustedes ya no 
estén aquí, porque esas son sus obras, eso es lo que habla de ustedes. No sus discursos fantásticos ni 
sus performances. Y lo mismo pasa con el equipamiento social de las Casas del Retiro, 250.000 euros. Ya 
tenemos el proyecto redactado. Ya tenemos la memoria. Ya tenemos los pliegos de condiciones. Y ahora 
pasa a prepuesto 0. ¿Esta es la ciudad en la que ustedes creen? ¿Qué palabra tienen ustedes? Qué les 
importa lo que han prometido a los palmesanos. Qué les importa lo que nos han prometido a nosotros 
los partidos de la oposición. ¿No tienen palabra? ¿No tienen vergüenza? Replantéense estos 
presupuestos. Palma no se puede permitir el lujo de renunciar a 25 millones de euros. Y ustedes no 
pueden tratar así, ni a los palmesanos ni a los funcionarios. Y lo mismo pedimos para la EMT, y cuando 
pedimos un incremento en autobuses, no pedimos que voten aquí a favor y que luego cojan la 
propuesta votada por unanimidad y la vuelvan a guardar en un cajón, como han hecho con tantas otras 
propuestas a lo largo de esta legislatura. Al final ustedes son un bluf, el bluf de Gesa, de la fachada 
marítima, del PERI de Santa Catalina, del PGOU, del parque del Cuarentena, del Parque de las 
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Estaciones, y de tantas otras promesas que ustedes se van a ir y se habrán quedado en nada. Muchas 
gracias.” 
 
Sra. Adrover Moyano (PSIB-PSOE): 
 
“És que m’he quedat amb lo del bluf. Sra. Bosch, puede usted tranquilamente retirar la acusación de 
Reino de Taifas, de malos gestores, usted que siempre nos habla de blufs. Le aseguro que con el Palacio 
de Congresos hemos recuperado todo este dinero del que usted habla, que íbamos a malversar. Le 
aseguro que parando la estafa que ustedes habían estado cocinando desde el Ayuntamiento de Palma, 
le vamos a devolver a la ciudadanía, y le hemos devuelto a la ciudadanía, lo que le correspondía. La 
propiedad íntegra del Palacio de Congresos y su hotel, y todos los beneficios que están dando desde 
este momento. Me habla de informes técnicos, se rasga las vestiduras, y vuelve a hablar de blufs con los 
informes técnicos. Acaso no tuvieron en cuenta ustedes cuando gobernaban, los informes de los 
técnicos que avalaban el carril bici de Avenidas. Todas estas alegaciones que usted presenta, estas 
enmiendas que usted presenta pidiendo un 0,18% más para la EMT. Por qué no ponen el dinero que 
costó deshacer el carril bici de Avenidas que ustedes destruyeron recién construido por simplemente un 
capricho político, del que ya se han arrepentido algunos de los suyos. ¿Por qué no lo ponen de sus 
bolsillos para salvar a la EMT? Tanto que la quieren salvar. Sí, también nos menciona herencias, y nos 
habla. Nosotros hemos tenido que soportar la herencia del Pont des Tren, con nocturnidad y alevosía. 
Claro, con razón nos dicen que prescindamos de informes y de publicidad, y de propaganda de todas 
estas partidas. Claro, no les interesa, hay que gobernar con oscurantismo. Simplemente Sra. Bosch le 
pido que por dignidad política no ensucie el significado de la palabra vergüenza, y que si alguna vez tiene 
la oportunidad de gobernar, lo haga con dignidad, y lo haga pensando en el interés público, si es que 
sabe usted lo que esto significa. Ustedes, en todas las alegaciones, en todas las enmiendas de las que no 
ha hecho ningún tipo de defensa, se centran casi todas sus enmiendas en evidenciar que no están de 
acuerdo en que las personas, el capital humano de una empresa o de una institución, son su principal 
fuente de riqueza. Lo que le permite avanzar y prosperar. El Partido Popular ha dejado claro que si ellos 
volvieran a gobernar, volverían a arrasar con los trabajadores de esta casa. Nos cargamos a 40 o a 50 
más esta vez. Cargos públicos, cargos directivos, su modelo, lo que ustedes saben hacer es destruir y 
deshacer estructura pública, restar eficiencia a la administración pública, para demostrar que no es 
necesaria. Este es su modelo, y así pueden privatizar, y así pueden enriquecerse a costa de lo público. 
Por dignidad política, yo ya me voy a abstener de seguir defendiendo estas enmiendas que no hay por 
donde cogerlas. Muchas gracias.” 
 
Sr. ribas Dietrich (C’s): 
 
“Ens remetem a la Comissió.” 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Está bien que lea lo que se ha escrito, lastima que no tenga mucho que ver con lo que aquí se está 
defendiendo. Hemos defendido que se haga, que se mantenga el presupuesto para poder llevar a cabo 
el equipamiento social de las Casas de Retiro, esto es para las personas, esto es para los palmesanos, y 
esto es una promesa que hicieron ustedes. Y ustedes son los que la están incumpliendo. No sé que 
dignidad ve en prometer algo y no cumplirlo. La otra propuesta concreta son 500.000 euros para llevar a 
cabo la mejor accesibilidad que ustedes prometieron, el Terreno hacía la fachada marítima, y son 
ustedes los que han quitado ese presupuesto, esta es una propuesta concreta para mejora de los 
palmesanos, los ciudadanos. Y usted me habla de no sé qué que no tiene mucho que ver con estas tres 
propuestas que estamos llevando a cabo. Tiene gracia que hable de dignidad política, tendríamos que 
acotar los términos y definir que es, pero desde luego no encuentro dignidad política en prometer algo a 
los ciudadanos, anunciarlo a bombo y platillo, hacer que los funcionarios redacten los proyectos, y que 
cuando ya están a punto para ser ejecutados, ese presupuesto desaparezca. Mentir, engañar, publicitar 
cosas falsas, no tiene ningún tipo de dignidad, y estas son las propuestas concretas que estoy 
defendiendo en este bloque, y estas son a las que ustedes tendrían que decir, porque ahora, cuando ya 
tienen toda la documentación redactada, no ponen ningún presupuesto y por lo tanto estos proyectos 
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no se van a finalizar y no se van a llevar a cabo. Poniendo por tanto en peligro la cantidad de los fondos 
Feder que podríamos recibir por ello. Muchas gracias.” 
 
Sra. Adrover Moyano (PSIB-PSOE): 
 
“Me remito a mi primera intervención, no tengo nada más que decir. Gracias.” 

 
- 650/2018, relativa a augment EMT 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) 3 vots a favor (PP) i 1 abstenció 
(C’s) 
 
Es proposa: 
 

- Aumento de la partida del presupuesto de gastos 

15 44110 44900 Aportación EMT 42.509,38 € 
  
-Bajada de partidas del presupuesto de gastos 

15 13020 10100 Retribuciones órganos directivos 38.509,38 € 

15 13400 22706 Estudios Técnicos 3.000 € 
15 13400 23010 Gastos personal directivo 1.000 € 
 

 
Justificación: Es prioritario invertir en transporte públicos, por lo que se propone eliminar 
aquellas partidas de gastos superfluos o no necesarios que se han detallado en la presente 
enmienda. Por ello proponemos un aumento de la partida relativa a la aportación del 
Ayuntamiento a la EMT. 
 
- 652/2018, relativa a EDUSI equipament social Cases del Retiro 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 vots a favor (PP, C’s) 
 
Es proposa: 
 
- Aumento partida del presupuesto 

08 23110 6190099 EDUSI Equipament social Cases del Retiro 215.250,00 

  
- Bajada partida del presupuesto 

XXXXX Retribució Alts càrrecs 215.250,00 

 
Justificación: A pesar de la gran oportunidad que suponen los fondos FEDER para Palma de 
Mallorca y de que el proyecto previsto en 2018 en la partida “EDUSI Equipament social Cases 
del Retiro” ya ha sido redactado, dicha partida no tiene  dotación el ejercicio que viene, por lo 
que no se podrá llevar a cabo su ejecución. Es por ello  que exigimos que continúe la partida 
presupuestaria al respecto 
 

- 653/2018, relativa a EDUSI millora accessibilitat PLP 
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Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 vots a favor (PP, C’s) 
 
Es proposa: 
 
- Aumento partida del presupuesto 

08 15100 6190099 EDUSI MILLORA ACCESSIBILITAT PLP 488.947,00 

  
- Bajada partida del presupuesto 

XXXXX Retribució Alts càrrecs 488.947,00 

 
Justificación: A pesar de la gran oportunidad que suponen los fondos FEDER para Palma de 
Mallorca y de que los proyectos previstos en 2018 en la partida “EDUSI MILLORA 
ACCESSIBILITAT PLP” ya han sido redactados, dichas partidas no tienen  dotación el ejercicio 
que viene, por lo que no se podrá llevar a cabo su ejecución. 
La accesibilidad en  Sa Quarentena, Plaça mediterraneo, Plaça Gomila, etc... debe ser resuelta 
y para ello debe continuar la partida presupuestaria al respecto. 
 
Es fa votació conjunta amb el resultat següent: No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 11 vots a favor (PP i C’s, excepte a la núm. 650/2018, en 
que el Grup C’s s’absté). 
 
Debatudes i votades la totalitat de les esmenes no incloses al dictamen de la Comissió, es 
sotmet a votació la proposta d’aprovació inicial del Pressupost General per a l’exercici 2019 
les bases d’execució i la plantilla de personal  amb el resultat següent: s’aprova per 15 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 11 vots en contra (PP, C’s). 
 
 
Complimentat l’objecte de la convocatòria el president aixeca la sessió, de la qual, com a 
secretari, estenc aquesta acta. 
 

 
El secretari adjunt i general del ple actal, 
Miquel Ballester Oliver 
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